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Commission de la Défense nationale Commissie voor Landsverdediging 
 

du 

 

MERCREDI 17 MAI 2023 

 
Matin 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 17 MEI 2023 

 
Voormiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 10.41 uur en voorgezeten door de heer Peter 
Buysrogge. 
La réunion publique de commission est ouverte à 10 h 41 et présidée par M. Peter Buysrogge. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 
uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De evacuatie van landgenoten uit 

Soedan" (55036330C) 

01 Question de Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'évacuation de compatriotes 

présents au Soudan" (55036330C) 
 

01.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, ik verwijs naar 

de schriftelijke versie van mijn vraag. 
 
Mijnheer de voorzitter, mevrouw de minister, de situatie en het geweld 
in Soedan lopen verder uit de hand. Het land gaat gebukt onder het 
conflict tussen het regeringsleger en de paramilitaire groep ‘Rapid 
Support Forces (RSF)’ van de Soedanese vicepresident Mohamed 
Hamdane Daglo of beter bekend als Hemedti (die naar verluidt 
samenwerkt met de Russische Wagner group) . Er vielen in het hele 
land reeds 300 doden en duizenden gewonden. Er werd nu een staakt-
het-vuren aangekondigd dat voorlopig stand houdt. 
 
Verschillende landen zijn bezig hun burgers uit het land te evacueren. 
België rekent hier op de inzet van Frankrijk en Nederland. 
 
Ons land evacueerde nog succesvol honderden landgenoten en 
gerelateerden uit Afghanistan tijdens de operatie Red Kite in 
augustus/september 2021. 
 
Hierbij volgende vragen: 
 
Hoeveel van de aanwezige Belgen zijn er vandaag reeds geëvacueerd 
uit Soedan? Hoeveel van deze Belgen kwamen via de Franse weg, en 
hoeveel via de Nederlandse weg? 
 
Is de Belgische defensie betrokken bij deze evacuatie? Op welke 
manier verleent ons land hulp aan Frankrijk en Nederland om de 
evacuatie van landgenoten vlot te laten verlopen? Op welke manier is 
de Belgische defensie betrokken hierin? 
 
Wordt er (psychologische) hulp voorzien voor mensen die terugkeren 
uit Soedan? 
 

01.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Plusieurs pays évacuent leurs 
ressortissants du Soudan à la suite 
du violent conflit entre l'armée 
gouvernementale et le groupe 
paramilitaire Rapid Support Forces 
(RSF) du vice-président soudanais 
Hemedti. La Belgique compte sur 
l'engagement de la France et des 
Pays-Bas dans ce cadre. 
 
Combien de Belges présents au 
Soudan ont-ils déjà été évacués à 
ce jour? Combien d'entre eux ont 
été évacués grâce aux interventions 
française et néerlandaise respec-
tivement? La Défense belge est-elle 
impliquée dans l'opération? De 
quelle manière notre pays apporte-
t-il son aide à la France et aux Pays-
Bas pour faciliter l'évacuation de 
ses compatriotes? Un accompag-
nement psychosocial est-il proposé 
aux personnes rentrant du Soudan?  
 



 17/05/2023 CRIV 55 COM 1087 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

2 

01.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Verduyckt, de FOD 

Buitenlandse Zaken heeft de leiding over operaties waarbij Belgische 
onderdanen worden gerepatrieerd en staat in contact met de 
rechthebbenden. Het komt dan ook aan de FOD Buitenlandse Zaken 
toe om hierover te communiceren. 
 
Defensie ondersteunt de FOD Buitenlandse Zaken bij de uitvoering van 
dergelijke opdrachten. Concreet verzekert Defensie de zeer nauwe 
coördinatie en uitwisseling van informatie met militaire partnernaties. 
Dat gebeurt hoofdzakelijk via het uitgebreide netwerk van defensie-
attachés en liaisonofficieren, die op basis van een geïntegreerde 
aanpak samenwerken met andere overheidsdiensten. In dit geval heeft 
Defensie een belangrijke coördinatierol gespeeld in nauw overleg met 
de consulaire diensten van de FOD Buitenlandse Zaken, de andere 
betrokken Europese landen en internationale partners. 
 
Eenmaal in België worden de rechthebbenden opgevangen door 
Volksgezondheid. Defensie zorgt voor een locatie waar 
Volksgezondheid hen initieel kan ontvangen, evenals transport tussen 
de plaats van aankomst in België en die locatie. 
 

01.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le SPF Affaires étrangè-
res assure la direction des 
opérations de rapatriement des 
ressortissants belges. Le SPF est 
en contact avec les personnes 
concernées et est également 
responsable de la communication 
en la matière. La Défense soutient 
le SPF en échangeant des 
informations avec des nations 
partenaires dans le domaine 
militaire. Cet échange s'effectue par 
le biais du vaste réseau des 
attachés de défense et des officiers 
de liaison, qui coopèrent également 
avec d'autres services publics. En 
l'occurrence, la Défense a joué un 
rôle de coordination, en étroite 
concertation avec le SPF, les autres 
pays européens concernés et les 
partenaires internationaux. 
 
La Défense assure également le 
transport entre le lieu d'arrivée en 
Belgique et le site où le SPF Santé 
publique accueille les rapatriés.  
 

01.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Bedankt voor de informatie, mevrouw 

de minister. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De illegale rave eind april op het militaire 
domein van Brustem in Sint-Truiden" (55036404C) 
- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De illegale rave op het militair domein in 
Brustem bij Sint-Truiden" (55036445C) 

02 Questions jointes de 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La rave illégalement organisée fin avril au 
domaine militaire de Brustem à Saint-Trond" (55036404C) 
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La rave illégalement organisée au domaine 
militaire de Brustem près de Saint-Trond" (55036445C) 
 

02.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, tijdens het laatste 

weekend van april werd op de voormalige militaire vliegbasis Brustem 
te Sint-Truiden een illegale rave georganiseerd. Duizenden mensen 
waren aanwezig, een aantal dat gestaag groeide naargelang de 
communicatie van de stad en andere instanties steeds waziger werd. 
Die party heeft natuurlijk voor de nodige overlast gezorgd. Dat is niet 
meteen een verantwoordelijkheid van Defensie, alleszins de eerste 
communicatie die van het stadsbestuur of het lokaal bestuur uitging niet, 
maar we kunnen niet om het feit heen dat de vliegbasis, ook al is die 
niet meer echt in gebruik, nog altijd militair domein is dat op een illegale 
manier werd ingepalmd door meer dan tienduizend feestgangers. 
 
In de commissie voor Binnenlandse Zaken hebben we over die rave al 
gedebatteerd. Misschien was u beter ook bij dat debat betrokken, want 
dan hadden we het hele verhaal kunnen horen, maar dat is niet 

02.01  Annick Ponthier (VB): Le 

dernier week-end d'avril, plus de 
10 000 personnes ont participé à 
une raveparty clandestine sur 
l'ancienne base aérienne militaire 
de Brustem à Saint-Trond, ce qui a 
causé de nombreuses nuisances. 
La Défense n'est évidemment pas 
responsable du maintien de l'ordre, 
mais les faits se sont déroulés sur 
un domaine militaire. 
 
Que pense la ministre de la facilité 
avec laquelle les fêtards ont appa-
remment pu occuper le domaine 
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gebeurd. Om die reden stel ik u deze vraag in deze commissie. 
 
Mevrouw de minister, hoe reageert u op het feit dat een militair domein, 
in welke staat dan ook, blijkbaar probleemloos ingenomen kon worden 
door een groep ravers? 
 
U hebt uiteraard overlegd met uw collega Verlinden en misschien ook 
met lokale partners. Wat was daarvan de uitkomst? 
 
Concreter, het is interessant om te weten op welke manier Defensie hier 
al dan niet bij betrokken werd. In eerste instantie kregen we geen 
communicatie namens Defensie. Dat heeft een tijdje geduurd. Hoe was 
Defensie bij het hele verhaal betrokken? Werd Defensie geïnformeerd 
over of heeft Defensie zelf geïnformeerd naar de situatie ter plaatse? 
Welke communicatie werd er vervolgens, al dan niet publiek, gevoerd? 
Welke maatregelen werden genomen? 
 
We hebben ook gezien, toen het feestje ten einde liep, dat ter plaatse 
onderzoek is gedaan, onder meer door medewerkers van Defensie, om 
de schade op het terrein op te meten. Dat is ook niet onbelangrijk. Wat 
waren de resultaten van dat onderzoek ter plaatse? Hoe zal Defensie 
daarop reageren? 
 

militaire? Qu'est-il ressorti des 
concertations avec la ministre de 
l'Intérieur et les pouvoirs locaux? En 
quoi la Défense a-t-elle été 
associée à l'opération? A-t-elle été 
informée de la situation sur le terrain 
ou a-t-elle communiqué elle-même 
à ce propos? Quelles mesures ont 
été prises? 
 
Après la fête, le personnel de la 
Défense a analysé les dégâts 
causés sur place. Quels sont les 
résultats de cette enquête? Quelle 
réaction peut-on attendre de la 
Défense?  
 

02.02  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, de context is al 

op een correcte manier geschetst door mevrouw Ponthier. Ik heb ook 
kennisgenomen van de uitspraken van minister Verlinden in de 
commissie vorige week, waar het onderwerp uitgebreid werd besproken 
en waar ook de gouverneur aanwezig was. Minister Verlinden heeft 
daar gezegd dat de site niet langer door Defensie wordt bewaakt. Dat 
is toch opmerkelijk. Over het al dan niet bewaken van verlaten militaire 
sites heeft ze ondertussen blijkbaar ook aan u gevraagd om te kennen 
te geven wat uw intenties zijn, hoe u daarnaar kijkt, wat uw evaluatie is. 
 
In de loop van dat weekend hebben blijkbaar ook 120 militairen bijstand 
geleverd en stonden er nog een honderdtal van het regiment Ardeense 
Jagers stand-by om te worden ingezet, die uiteindelijk niet werden 
ingezet. 
 
Heeft de minister geen inventaris van alle materiële schade die werd 
aangericht aan de installaties, de omheining en de toegangspoorten? 
De vraag is dan wat er met dergelijke verlaten sites moet gebeuren? 
Vinden we dat er camera’s moeten zijn, zoals de minister stelde? 
Vinden we dat er permanente bewaking moet zijn? De minister kon zich 
daar niet over uitspreken en keek daarvoor naar u. Wij kijken allemaal 
naar u, mevrouw de minister. Moeten daar bijkomende ingrepen 
gebeuren? 
 
Mevrouw de minister, wat wist Defensie op voorhand? Welke 
initiatieven zijn er genomen om de site op een of andere manier te 
beveiligen? Welke lessen trekt Defensie hieruit voor dit evenement, 
maar misschien ook voor toekomstige evenementen op deze en/of 
andere sites van Defensie? 
 

02.02  Peter Buysrogge (N-VA): 

En commission de l’Intérieur, la 
ministre Verlinden a déclaré que la 
Défense ne surveillait plus le site 
militaire. Voilà qui est très étonnant. 
Durant le week-end, 120 militaires 
ont porté assistance. Le Régiment 
des Chasseurs Ardennais se tenait 
prêt à intervenir, mais n'a finalement 
pas été mobilisé. 
 
Que doit-il advenir de tels sites 
militaires abandonnés? Doit-on 
prévoir des caméras ou une forme 
de surveillance permanente? 
 
De quoi la Défense était-elle au 
courant préalablement aux événe-
ments? Quelles initiatives a-t-elle 
prises pour sécuriser le site? Quels 
enseignements tire-t-elle de cet 
événement?  
 

02.03 Minister Ludivine Dedonder: Mevrouw Ponthier, mijnheer 

Buysrogghe, het voormalige militaire vliegveld van Brustem wordt 
vandaag alleen nog deels als militair oefenterrein gebruikt. Het terrein 
is omheind, maar door een gebrek aan middelen is er geen permanente 
militaire aanwezigheid, noch permanente bewaking. 
 
De Limburgse Reconversiemaatschappij heeft de airstrip verworven. 

02.03  Ludivine Dedonder, 

ministre: Seule une partie de 
l'ancien aérodrome militaire de 
Brustem est actuellement encore 
utilisée dans le cadre d'exercices. 
Le terrain est clôturé, mais un 
manque de moyens empêche la 
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Een groot deel van het terrein is door middel van een domaniale 
concessie onder beheer van en in gebruik door de Provinciale 
Ontwikkelingsmaatschappij Limburg, dit in afwachting van de definitieve 
vervreemding. 
 
Op 28 april rond 23 uur deed de politie een eerste vaststelling van een 
verhoogd aantal voertuigen in de omgeving van de site. Op 29 april rond 
3 uur werd de commandant van het militair commando provincie 
Limburg op de hoogte gebracht, waarna het operatiecentrum van 
Defensie en een aantal experts van Defensie gecontacteerd werden. 
Om 8 uur werd een crisisvergadering gehouden waaraan vertegen-
woordigers van Defensie deelnamen. Om 10 uur werd besloten om zes 
leden van de militaire politie te activeren als steun voor de politie. 
 
Daarnaast houdt Defensie continu een compagnie klaar om op korte 
termijn te kunnen reageren op onverwachte crisissituaties op het 
nationale grondgebied. Op vraag van de civiele autoriteiten werd 
besloten deze compagnie geleidelijk te activeren. 
 
Uitgezonderd de bijzondere bevoegdheden beschreven in het 
Scheepvaartwetboek heeft Defensie geen bevoegdheden van 
bestuurlijke politie. Enkel de politie is bevoegd om de openbare orde te 
handhaven. Dit geldt eveneens voor militaire domeinen. 
 
In het kader van hun bewakingsopdrachten op militaire domeinen 
kunnen militairen wel de toegang controleren en deze weigeren. 
Wanneer een onbevoegd persoon een militair gebied betreedt en dus 
een strafrechtelijke inbreuk pleegt, kan een militair het misdrijf 
vaststellen en de politie waarschuwen. Bovendien kan een militair de 
persoon staande houden omdat deze op heterdaad betrapt wordt bij het 
plegen van een strafbaar feit. De dwangmiddelen die de militair kan 
gebruiken om de persoon staande te houden, dienen steeds 
noodzakelijk en proportioneel te zijn. 
 
Een verlaten militair domein zal andere dwangmiddelen vereisen dan 
een militair domein met gevoelige infrastructuur. In ieder geval dient de 
politie hier per direct van op de hoogte gebracht te worden en moeten 
hun richtlijnen strikt worden opgevolgd. Eens ter plaatse neemt de 
politie de nodige maatregelen die binnen haar bevoegdheden vallen. 
Gedurende de hele duur van het incident werd er overleg gevoerd op 
gemeentelijk, provinciaal en nationaal niveau. De leiding van het beheer 
van dit incident lag eerst op gemeentelijk niveau en werd vervolgens op 
het provinciaal niveau georganiseerd, volledig in lijn met de principes 
van noodplanning in ons land. 
 
De commandant van het militair commando van de provincie Limburg 
was vanaf het begin betrokken bij het overleg op provincieniveau. Hij 
informeerde op zijn beurt op regelmatige basis het operatiecentrum van 
Defensie. De interne communicatie bij Defensie verliep tussen de 
commandant van het militair commando van de provincie Limburg, het 
operatiecentrum van Defensie en het hoger commando. 
 
Wat de externe communicatie betreft, werd de persdienst van Defensie 
ingelicht. Aangezien het om een provinciale fase ging en de rol van 
Defensie beperkt was tot ondersteuning, werd er door Defensie geen 
actieve communicatie gevoerd.  
 
Het proactief opvolgen van de illegale raveparty’s behoort niet tot de 
wettelijke opdrachten van de ADIV. De grote illegale raveparty’s in 
Europa worden in het grootste geheim door de organisatoren 

mise en place d'une présence ou 
d’une surveillance militaire 
permanente.  
 
La Limburgse Reconversie Maat-
schappij (LRM) a acquis la piste 
d'atterrissage. Dans l'attente d'une 
aliénation définitive, une grande 
partie du terrain est gérée et utilisée 
par la Provinciale Ontwikkelings-
maatschappij Limburg par le biais 
d'une concession domaniale. 
 
Le 28 avril à 23 heures, la police a 
observé un nombre accru de 
véhicules autour du site. Le 29 avril 
à 3 h, le commandant du comman-
dement militaire de la province du 
Limbourg a été informé, puis le 
centre d'opérations et certains 
experts de la Défense ont été con-
tactés. À 8 heures, des représen-
tants de la Défense ont participé à 
une réunion de crise. À 10 heures, 
six membres de la police militaire 
ont été appelés à soutenir la police. 
 
La Défense maintient en permanen-
ce une compagnie prête à être 
appelée pour répondre rapidement 
à des situations de crise sur le 
territoire national. Cette compagnie 
a été progressivement activée à la 
demande des autorités civiles. 
 
La Défense ne dispose pas de 
compétences de police administra-
tive. Seule la police est compétente 
pour maintenir l'ordre public, y 
compris dans les domaines militai-
res. Le personnel militaire peut 
toutefois contrôler l'accès lors de la 
surveillance des domaines militaires 
et refuser l'entrée le cas échéant. 
Une personne non autorisée qui 
pénètre dans une zone militaire 
commet une infraction pénale. Les 
militaires peuvent constater cette 
infraction, interpeller la personne 
prise en flagrant délit et alerter la 
police. Toutefois, les mesures 
coercitives pour arrêter la personne 
doivent être nécessaires et 
proportionnées.  
 
Un domaine militaire désaffecté 
exige d'autres moyens de contrainte 
qu'un domaine militaire présentant 
des infrastructures sensibles. Une 
fois la police sur place, elle prend 
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voorbereid en de feestlocatie wordt pas op het allerlaatste moment van 
één uur tot enkele uren voordien bekend gemaakt via afgeschermde 
kanalen. Van zodra de politie kennis had van de raveparty, nam de 
ADIV deel aan een samenwerkingsplatform dat informatie verzamelde 
over de illegale indringing op het militair domein. 
 
Het is in ieder geval duidelijk dat ik deze zaak zeer serieus heb 
genomen en dat er uiteraard een nultolerantie moet gelden. Het incident 
werd op de voet gevolgd in nauwe samenwerking en overleg met alle 
betrokken autoriteiten. 
 
Defensie heeft een klacht ingediend bij de politie op basis van artikel 
120ter van het Strafwetboek dat het strafbaar maakt om zonder 
toestemming militaire domeinen te betreden. Hierbij heeft Defensie zich 
kenbaar gemaakt als benadeelde partij die voor haar schade vergoed 
wil worden. Defensie zal zich tevens burgerlijke partij stellen als de 
verantwoordelijken voor de raveparty en deelnemers voor de 
strafrechter worden gebracht met het oog op het verkrijgen van een 
schadevergoeding.  
 
Het schadeonderzoek is nog lopende. Hierover kunnen dus nog geen 
details gegeven worden. 
 

les mesures nécessaires dans la 
limite de ses compétences. 
 
Durant l'événement, les niveaux 
communal, provincial et national se 
sont concertés en permanence, au 
départ sous la direction du niveau 
communal et, par la suite, du niveau 
provincial, conformément aux 
principes de la planification d'urgen-
ce. Le commandant du commande-
ment militaire de la province du 
Limbourg a été associé dès le début 
à la concertation au niveau 
provincial. Il informait à son tour le 
centre opérationnel de la Défense et 
le commandement supérieur. Le 
service de presse de la Défense, 
également informé, n'a procédé à 
aucune communication active dès 
lors que le rôle de la Défense se 
limitait à de l'appui. 
 
Le suivi proactif des raves illégales 
ne fait pas partie des missions 
légales du SGRS. Ces fêtes sont 
préparées dans le plus grand secret 
et leur emplacement n'est 
communiqué qu'une à quelques 
heures à l'avance par le biais de 
canaux masqués. Dès que la police 
a été informée de la rave, le SGRS 
s'est joint à une plateforme de 
coopération qui recueillait des 
informations concernant l'intrusion 
illégale sur le domaine militaire. 
 
J'ai pris cette affaire très au sérieux. 
Il va de soi que la tolérance zéro doit 
s'appliquer à l'égard de tels faits.  
 
La Défense a déposé une plainte 
sur la base de l'article 120ter du 
Code pénal, qui incrimine le fait de 
pénétrer dans un domaine militaire 
sans autorisation. La Défense s'est 
déclarée partie lésée et demande 
réparation du préjudice. Si les 
responsables et les participants 
sont déférés devant le juge pénal, la 
Défense se constituera également 
partie civile en vue d'obtenir des 
dommages et intérêts. L'examen 
des dommages est encore en 
cours.  
 

02.04  Annick Ponthier (VB): U bent niet verantwoordelijk voor de 

communicatie door de lokale besturen, maar we kunnen deze 
communicatie niets anders dan dom noemen. De lokale besturen 
werden grotendeels aan hun lot overgelaten en hebben de zaken op 

02.04  Annick Ponthier (VB): Les 

pouvoirs locaux ont aggravé la 
situation en communiquant que la 
rave serait tolérée. Je déplore qu'il 
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sommige vlakken nog erger gemaakt door te zeggen dat ze de party 
zouden gedogen. Er werd een uitdoofbeleid vooropgesteld dat 
uiteindelijk resulteerde in een gedoogbeleid. 
 
Het is echt triest dat een militair domein, in welke staat of hoedanigheid 
dan ook, in zo’n ijltempo kan worden ingenomen zonder enige actie ter 
plaatse. Dat is gewoon onaanvaardbaar. Als militairen hun domeinen 
niet meer kunnen bewaken, wie moet het dan wel nog doen? Als we 
niet kunnen rekenen op de lokale besturen of de federale politie, is het 
simpelweg aan de militairen om dat in een ijltempo te doen. Bij andere 
manifestaties in dit land werden kosten noch moeite gespaard. Het 
verschil in aanpak in deze is bijzonder pijnlijk voor het maatschappelijke 
debat, maar het was zeker ook een doorn in het oog voor de 
omwonenden.  
 
U zegt dat er geen middelen zijn voor de permanente bewaking van het 
domein. Daarvoor valt natuurlijk iets te zeggen, maar er zou wel snel 
gekeken moeten worden naar alternatieven. Camerabewaking werd 
bijvoorbeeld al genoemd. U hebt daarop niet in detail geantwoord, maar 
het moet toch mogelijk zijn om in alternatieven op dat terrein te voorzien. 
 
U zegt dat Defensie zich burgerlijke partij heeft gesteld. De kosten en 
gevolgen voor Defensie kunnen wel aanzienlijk zijn. Ik weet niet in 
hoeverre we de kosten zullen kunnen verhalen op de verantwoordelij-
ken van de raveparty, maar de kosten zijn natuurlijk wel aanzienlijk.  
 
Vooral de morele schade die hier geleden werd, een militair domein dat 
op dergelijke manier kan worden ingenomen, dat is zeer 
onrustwekkend. Ik hoef me niet voor te stellen wat er kan gebeuren op 
andere militaire locaties, maar dit moet echt wel worden opgevolgd en 
we moeten daar echt concrete maatregelen in nemen.  
 

soit apparemment possible de 
"s'accaparer" un domaine militaire si 
rapidement et si facilement. Si les 
militaires eux-mêmes ne sont plus 
en mesure de surveiller leurs 
domaines, qui en est capable? Si 
les moyens sont insuffisants pour 
assurer une surveillance permanen-
te, des solutions alternatives, telles 
que la vidéosurveillance, doivent 
être recherchées.  
 

02.05  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor 

uw antwoord.  
 
Het werd natuurlijk al veel uitvoeriger gegeven door minister Verlinden 
en de gouverneur vorige week. Ik heb er begrip voor dat op het ogenblik 
waarop duizenden feestgangers er zijn, al dan niet in neutrale toestand, 
het moeilijk is om manu militari op te treden. Als het feest volop aan de 
gang is, is dat niet gemakkelijk. Het is wel zorgwekkend dat onze 
inlichtingen- en veiligheidsdiensten niets weten op voorhand. De 
initiatiefnemers slagen er in om duizenden mensen op de been te 
brengen, maar onze veiligheidsdiensten geven niet thuis, waardoor er 
niet op voorhand kan worden opgetreden of initiatieven worden 
genomen om dat te voorkomen.  
 
Wat ik in uw antwoord heb gemist, is welke lessen u hieruit trekt. Hoe 
zult u voorkomen dat in de toekomst daar of op een andere site van 
Defensie dergelijke evenementen worden georganiseerd? Ik heb weinig 
gehoord, buiten een tekort aan middelen. Wij zeggen al jaren dat het 
budget van Defensie moet worden opgetrokken. Los daarvan hoor ik 
niet veel over initiatieven. Minister Verlinden heeft u gevraagd welke 
intenties u hebt om verlaten sites bijkomend te kunnen bewaken. Wat u 
daarop zult antwoorden, is mij niet duidelijk. De minister suggereert ook 
dat camerabewaking en technologie allemaal te duur zijn, maar dat men 
aan de toegangen betonblokken of iets dergelijks kan plaatsen om de 
toegang te bemoeilijken, maar een concreet antwoord wat daar nu van 
aan is, krijgen we niet. 
 
Ik roep u op om een serene analyse te maken en daarmee aan de slag 

02.05  Peter Buysrogge (N-VA): Je 

peux comprendre qu'il soit difficile 
d'intervenir lorsque la fête, à 
laquelle assistent des milliers de 
participants, bat son plein, mais il 
est néanmoins inquiétant que nos 
services de renseignement et de 
sécurité n'aient pas été au courant à 
l'avance.  
 
Je n'ai pas entendu quelles leçons 
la ministre compte tirer de cet 
événement. Comment souhaite-t-
elle éviter que de tels événements 
se déroulent à l'avenir sur des sites 
militaires? Comment va-t-elle 
rendre l'accès à ces domaines plus 
difficile?  
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te gaan, en zo te voorkomen dat dergelijke evenementen in de toekomst 
nog worden georganiseerd op onze militaire sites.  
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het inzetten van DOVO in Oekraïne" 
(55036472C) 
- Steven Creyelman aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De inzet van DOVO in Oekraïne" 
(55036706C) 

03 Questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'envoi du SEDEE en Ukraine" (55036472C) 
- Steven Creyelman à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le déploiement du SEDEE en Ukraine" 
(55036706C) 
 

03.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, op de regionale 

omroep ROBtv, waar ik jarenlang bestuurder ben geweest, zagen wij in 
het programma Uitgelicht een reportage over DOVO waarin een 
adjudant-majoor aan het woord werd gelaten. Hij bevestigde dat de 
eenheid zich, deels op uw vraag, aan het gereedmaken is om naar 
Oekraïne te trekken. Later in het programma werd gepreciseerd dat dat 
niet op de korte termijn zal gebeuren en vooral op vraag van de EU of 
de VN, maar het is toch een opmerkelijke uitspraak.  
 
Vandaar de volgende vragen. 
 
Gaf u of Defensie de opdracht aan DOVO om zich op te werken voor 
inzet in Oekraïne? Welke vraag kwam er aan ons land van de NAVO, 
de EU, de VN of Oekraïne zelf voor deze missie? 
 
Zo ja, hoe luidt de instructie aan de eenheid? Welke capaciteiten 
moeten worden ontwikkeld, hoeveel personeel moet inzetbaar zijn en 
binnen welk tijdsbestek? 
 
Zal er bijkomend personeel worden aangeworven of materiaal worden 
aangeschaft voor deze operatie? Hoe zal dat wegen op de activiteiten 
van DOVO voor hulp aan de natie?  
 
Bent u of de regering bereid om DOVO in te schakelen voor het 
beëindigen van de vijandigheden? Zo ja, aan welke voorwaarden? 
 
Op welke manier wordt DOVO betrokken bij de opleiding van 
Oekraïense ontmijners? 
 

03.01  Theo Francken (N-VA): 

Dans l'émission Uitgelicht de la 
chaîne régionale de Flandre orien-
tale ROBtv, un adjudant-major a 
déclaré que le Service d'Enlève-
ment et de Destruction d'Engins 
Explosifs (SEDEE) se préparait à 
partir en Ukraine, notamment à la 
demande de la ministre.  
 
Cette information est-elle exacte? 
Quelle demande avons-nous reçu 
de l'OTAN, de l'UE, de l'ONU ou de 
l'Ukraine à cet égard? Quelles 
étaient précisément les instruc-
tions? Du personnel supplémen-
taire sera-t-il recruté, ou du matériel 
supplémentaire acheté, pour assu-
rer cette mission? Quel sera l'impact 
sur les activités d'aide à la nation du 
SEDEE? À quelles conditions la 
ministre est-elle disposée à faire 
intervenir le SEDEE pour mettre fin 
aux hostilités? Dans quelle mesure 
le SEDEE participera-t-il à la forma-
tion des démineurs ukrainiens?  
 

03.02  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, in het 

programma Uitgelicht van de befaamde Oost-Brabantse regionale 
televisiezender waarvan de heer Francken jarenlang bestuurder is 
geweest, sprak adjudant-majoor Callebaut zich uit over een inzet van 
DOVO in Oekraïne. Zoals collega Francken al duidelijk zei, zou dat 
gebeuren op vraag van de EU of de VN. Het idee zou ook deels van 
uzelf komen. De operatie zou inderdaad nog niet voor de korte termijn 
zijn, maar DOVO zou wel al de nodige informatie verzamelen ter 
voorbereiding. 
 
Ik heb hierover enkele vragen, mevrouw de minister. 
 
Is het inderdaad deels op aangeven van uzelf dat DOVO zich 
voorbereidt op de inzet in Oekraïne? Kwam er een vraag van de NAVO, 
de EU, de VN of Oekraïne zelf? 

03.02  Steven Creyelman (VB): 

Dans le reportage en question, 
l'adjudant-major Callebaut s'est ex-
primé concernant une mobilisation 
du SEDEE en Ukraine.  
 
Est-ce notamment à la demande de 
la ministre elle-même? Une deman-
de en ce sens a-t-elle été formulée 
par l'OTAN, l'UE, l'ONU ou l'Ukrai-
ne? Quelles capacités le SEDEE 
devrait-il déployer dans le cadre de 
cette opération? De quel matériel, 
quels moyens, quel personnel et 
quelle formation de terrain 
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Welke capaciteiten moet DOVO ontwikkelen om inzetbaar te zijn in 
Oekraïne? Over welk materieel, middelen, personeel en training 
spreken wij eventueel? Binnen welk tijdsbestek kan dat allemaal 
worden gerealiseerd? 
 
Wat zal de concrete opdracht zijn van DOVO in Oekraïne? Gaat het om 
een training van de ontmijningseenheden van de Oekraïners zelf of zal 
DOVO zelf explosieven ontmantelen in Oekraïne? 
 
Hoe schat u de risico's voor onze militairen van DOVO in? 
 
Hoe zal de inzet in Oekraïne de activiteiten van DOVO voor bijvoorbeeld 
bijstand aan de natie impacteren? 
 
Is er al een exitstrategie bepaald en hoe lang zal de missie duren, mocht 
zij doorgaan? 
 

parle-t-on et quel est le calendrier 
prévu? En quoi consistera concrète-
ment la mission en Ukraine? 
Comment la ministre évalue-t-elle 
les risques pour notre SEDEE? 
Quel impact cette mobilisation en 
Ukraine aura-t-elle sur le 
fonctionnement du service en 
Belgique? A-t-on déjà réfléchi à une 
stratégie de sortie? Quelle sera la 
durée probable de cette mission?  
 

03.03 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, mijnheer 

Creyelman, er is op dit ogenblik geen inzet van DOVO in Oekraïne 
gepland. Ik noch de Defensiestaf hebben aan DOVO gevraagd om zich 
op te werken voor inzet in Oekraïne.  
 
Gezien de Belgische expertise in ontmijning, zowel op land als op zee, 
heb ik onze hulp aangeboden. De voorbereidingen waarvan sprake in 
het interview doelen op een anticipatieve aanpak. Gezien de omvang 
van het probleem van explosive remnants of war in Oekraïne zal de 
vraag vroeg of laat rijzen. Daarom houdt DOVO samen met de NAVO 
en de EU-partners een overzicht bij van de in Oekraïne gebruikte en 
gevonden munitie. Hierdoor kan het flexibel zijn procedures aanpassen 
en zo nodig vormingen van het eigen personeel aanpassen. Indien er 
een vraag komt voor een dergelijke inzet zal deze onderworpen worden 
aan een haalbaarheidsanalyse, zowel qua personeel als qua materieel 
en een analyse van de impact op de activiteiten van DOVO. De 
territoriale steun van DOVO voor het nationale grondgebied zal hierbij 
te allen tijde gegarandeerd blijven. 
 
Naast de levering van materieel aan Oekraïne biedt Defensie ook een 
aantal specifieke trainingen aan die worden gecoördineerd door het 
Special Training Command in Duitsland en het Combined Arms 
Training Command in Polen, onder de naam EUMAM. 
 
In België zal er in dit kader een gespecialiseerde opleiding doorgaan 
ten voordele van Oekraïense EOD-specialisten. DOVO zal deze 
opleiding ondersteunen. Hieruit blijkt de unieke expertise van DOVO die 
wereldwijd wordt erkend. 
 

03.03  Ludivine Dedonder, 

ministre: Aucun déploiement du 
SEDEE en Ukraine n'est actuelle-
ment prévu et ni moi ni la Défense 
n'avons demandé au SEDEE de s'y 
préparer. J'ai toutefois proposé 
notre aide. Les préparations s'ins-
crivent dans une approche anticipa-
tive, car tôt ou tard notre aide sera 
sollicitée. C'est pourquoi le SEDEE, 
en collaboration avec ses 
partenaires de l'OTAN et de l'UE, 
tient déjà à jour un aperçu des 
munitions utilisées et retrouvées en 
Ukraine. Si une telle demande était 
formulée, sa faisabilité serait 
analysée en ce qui concerne le 
personnel et l'équipement, mais 
aussi par rapport à l'incidence sur 
les activités du SEDEE. L'appui du 
SEDEE reste en tout cas garanti 
pour le territoire national. 
 
Parallèlement à la livraison de 
matériel à l'Ukraine, la Défense 
propose également un certain 
nombre de formations coordonnées 
par le Special Training Command 
en Allemagne et le Combined Arms 
Training Command en Pologne, 
sous le couvert de la mission 
d’assistance militaire de l’Union 
européenne en soutien à l’Ukraine 
(EUMAM). En Belgique, une forma-
tion spécialisée sera dispensée aux 
spécialistes ukrainiens de la neutra-
lisation des explosifs et munitions 
(EOD). Le SEDEE soutiendra cette 
formation.  
 

03.04  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor de 

heldere toelichting. Ik heb geen bijkomende vragen. 
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03.05  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, de woorden van 

de Oekraïense eerste minister begin 2023 indachtig, heeft Oekraïne de 
bedenkelijke eer over het grootste mijnenveld ter wereld te beschikken. 
Als ik de man mag geloven – ik heb geen reden om aan zijn woorden 
te twijfelen –, is zowat 40 % van het grondgebied van Oekraïne met 
mijnen belegd. Gegeven het feit dat de Russen in Oekraïne niet alleen 
de industrie en de reisinfrastructuur maar ook dichtbevolkte gebieden 
en zelfs landbouwgebieden hebben voorzien van mijnen, om het 
eufemistisch uit te drukken, zal DOVO volgens ons ginds een grote rol 
kunnen spelen. 
 
Er is echter wel een verschil tussen enerzijds het voorzien in 
opleidingen waarin wij ons zeker kunnen vinden en anderzijds de 
veiligheidsmaatregelen. Wij moeten er immers ook voor zorgen dat, 
indien wij DOVO ter plekke zouden inzetten, die inzet gepaard gaat met 
de nodige veiligheidsmaatregelen voor de DOVO-medewerkers. 
 
Op dat punt is er een groot verschil. Indien het op termijn zou gaan over 
het inzetten op het Oekraïense grondgebied zelf, is het niet meer dan 
vanzelfsprekend dat het Parlement daarover zijn zegje kan doen. 
 
Ik dank u trouwens voor uw toelichting die voor ons heel duidelijk was. 
 

03.05  Steven Creyelman (VB): 

L'Ukraine possède aujourd'hui le 
plus grand champ de mines au 
monde, avec environ 40 % de son 
territoire qui serait truffé de mines. 
Le SEDEE pourra donc y jouer un 
rôle important, mais cela doit 
s'accompagner des mesures de 
sécurité nécessaires pour tous les 
collaborateurs du SEDEE.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het nieuwe pakket militaire steun voor 
Oekraïne" (55036473C) 
- Steven Creyelman aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het nieuwe steunpakket voor Oekraïne" 
(55036606C) 
- Georges Dallemagne aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het nieuwe militaire steunpakket voor 
Oekraïne" (55036675C) 

04 Questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le nouveau soutien militaire pour l'Ukraine" 
(55036473C) 
- Steven Creyelman à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les nouvelles mesures d'aide pour l'Ukraine" 
(55036606C) 
- Georges Dallemagne à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La nouvelle aide militaire à l'Ukraine" 
(55036675C) 
 

04.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, bij het bezoek 

van president Zelensky aan Den Haag heeft eerste minister De Croo 
bevestigd een nieuw pakket met militaire steun voor te bereiden om de 
Oekraïense stocks weer aan te vullen. De concrete beslissing zou voor 
eind deze maand of begin volgende maand zijn. Meer wenste de eerste 
minister nog niet te lossen, maar uit de persconferentie achteraf in het 
Catshuis bleek dat ons land betrokken is bij de inspanning van vier 
Europese landen om aan Kiev F-16-gevechtsvliegtuigen te leveren. 
 
Dat is opmerkelijk, omdat u een week eerder in de commissie 
verklaarde dat er geen overeenkomst tussen de geallieerden was die 
op korte termijn een oplossing bood om toestellen aan Oekraïne te 
leveren. U onderbouwde dat door ook aan te halen dat onze laatste 
toestellen weldra hun maximaal aantal vlieguren van de midlife-update 
zouden halen en dat de levensduur van de frames niet zomaar verlengd 
kan worden. Wij konden vandaag ook een en ander in de krant lezen. 
 
Wat zit er in het militaire pakket dat de eerste minister aankondigde voor 

04.01  Theo Francken (N-VA): 

Récemment, le premier ministre 
Alexander De Croo a confirmé que 
la Belgique préparait un nouveau 
paquet d'aide militaire destiné à 
reconstituer les stocks ukrainiens.  
 
S'agira-t-il de dons supplémentaires 
provenant de nos propres stocks ou 
d'achats effectués par le 
gouvernement au profit de Kiev? Où 
en est la coalition des quatre pays 
européens qui souhaitent mettre 
des F-16 à la disposition de 
l'Ukraine? Quelle part la Belgique 
occupe-t-elle dans cette coalition? 
Qu'en est-il de la participation de la 
Belgique dans l'achat et la remise à 
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Oekraïne? Betreft het verdere giften vanuit de eigen stocks of koopt de 
regering aan ten voordele van Kiev? 
 
Hoe zit het met de coalitie van vier Europese landen die F-16's ter 
beschikking willen stellen aan Oekraïne? Welk aandeel heeft België 
hierin? Overwegen we de levering van onder andere airframes, 
onderdelen, opleiding en onderhoud? 
 
Hoe zit het met de Belgische participatie aan de aankoop en 
opwaardering van Leopard I-tanks ten voordele van Oekraïne? Werden 
er nog stappen gezet in dat dossier? 
 
Zal de regering de toekomstige overdracht van een van haar 
mijnenjagers voor de Oekraïense marine aankondigen? 
 

neuf de chars Leopard 1 pour 
l'Ukraine? Le gouvernement 
annoncera-t-il le transfert futur d'un 
de ses chasseurs de mines à 
l'armée navale ukrainienne?  
 

04.02  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, België werkt aan 

een nieuw militair steunpakket voor Oekraïne. Dat heeft de eerste 
minister aangekondigd op 4 mei tijdens een ontmoeting met de 
Oekraïense president Zelensky en de Nederlandse minister-president 
Mark Rutte. 
 
De eerste minister gaf daarbij weinig of geen details over het 
steunpakket, maar in de media wordt gezegd dat het zou gaan om 
militair materieel om de Oekraïense stocks aan te vullen. De concrete 
beslissing zou, nog volgens de media, voor eind deze maand of begin 
volgende maand zijn. 
 
Wat houdt het bewuste steunpakket precies in met betrekking tot uw 
departement? 
 
Dienen er voor dat steunpakket met betrekking tot uw departement 
aankopen te gebeuren of gaat het geheel of gedeeltelijk om leveringen 
uit voorraad? 
 
Wat is de kostprijs van het steunpakket en wat is het aandeel van uw 
departement? 
 
Wanneer is de levering van het pakket gepland? 
 

04.02  Steven Creyelman (VB): Le 

4 mai, le premier ministre a 
annoncé que la Belgique planchait 
sur un nouveau paquet d'aide 
militaire à l'Ukraine.  
 
En quoi consistera précisément ce 
soutien? Nécessitera-t-il des achats 
ou s'agit-il uniquement ou partielle-
ment de livraisons provenant de nos 
stocks? Quel sera le coût de ce 
paquet de mesures de soutien? 
Quelle sera la contribution de la 
Défense dans ce soutien? Quand 
sa livraison est-elle prévue?  
 

04.03  Georges Dallemagne (Les Engagés): Monsieur le président, 

madame la ministre, vendredi dernier, le gouvernement a décidé 
d'octroyer une nouvelle aide de 92 millions d'euros en soutien à 
l'Ukraine. La moitié de cette aide, soit 46 millions d'euros, est une aide 
militaire. Il s'agirait d'une livraison rapide de véhicules blindés, 
d'armements et de munitions. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous nous communiquer les détails de 
cette aide militaire? De quel genre d'armements et de quels véhicules 
blindés s'agit-il? Quel sera le calendrier d'exécution de cette aide? 
 
En ce qui concerne le financement, d'après les informations 
communiquées, il s'agirait de revenus fiscaux des avoirs financiers 
russes gelés en Belgique. De quoi s'agit-il exactement? Quels sont les 
montants disponibles? À ce jour, à combien s'élèvent les intérêts des 
avoirs gelés ou d'autres types de revenus? 
 

04.03  Georges Dallemagne (Les 

Engagés): De regering heeft 
Oekraïne een nieuw steunpakket 
van 92 miljoen euro toegekend, 
waarvan de helft naar militair 
materieel gaat. 
 
Kunt u dat steunpakket nader 
toelichten en het tijdpad meedelen? 
 
Het zou gefinancierd worden met 
belastinginkomsten uit de in België 
bevroren Russische tegoeden. Kunt 
u een en ander toelichten? Welke 
bedragen zijn er beschikbaar? Hoe 
hoog is het bedrag van de rente op 
de bevroren tegoeden of van 
andere soorten inkomsten?  
 

04.04  Ludivine Dedonder, ministre: Chers collègues, comme vous le 

savez, le gouvernement fédéral a décidé, dès les premières heures du 

04.04 Minister Ludivine Dedonder: 

De Belgische hulp aan Oekraïne 
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conflit, d'apporter son aide à l'armée ukrainienne afin qu'elle puisse 
défendre sa population et son territoire. L'aide apportée est plus 
étendue que l'appui matériel en armes, car elle comporte également 
des dimensions d'assistance à la formation – notamment dans le 
domaine du déminage, de la conduite de certaines opérations, ainsi que 
des volets humanitaires. 
 

beperkt zich niet tot wapens, maar 
omvat ook ondersteuning bij 
opleidingen, met voor het opruimen 
van mijnen, bijstand bij het 
uitvoeren van bepaalde operaties 
en humanitaire componenten.  
 

Vorige week heeft de regering een nieuw pakket civiele en militaire hulp 
goedgekeurd. Sinds het begin van het conflict worden inderdaad op 
basis van de vraag van Oekraïne, enerzijds, en de voorraden bij 
Defensie en/of de mogelijkheden van de defensie-industrie in België, 
anderzijds, dossiers voor schenkingen en/of aankopen van materieel 
inzake militaire hulp opgesteld. Die hulp werd door Oekraïne altijd 
verwelkomd. 
 

La semaine dernière, le gouverne-
ment a approuvé un nouveau 
paquet d'aide civile et militaire à 
l'Ukraine. Depuis le début du conflit, 
des dossiers de dons et/ou d'achats 
sont établis sur la base de la 
demande formulée par l'Ukraine, 
des stocks disponibles à la Défense 
et des capacités de notre industrie 
de défense.  
 

L'aide militaire annoncée par le gouvernement en date du 12 mai 
concerne donc un nouveau montant de 46 millions d'euros dont 1,5 
million d'euros dédié à la participation au NATO Comprehensive 
Assistance Package. Le montant de 44,5 millions d'euros pour les 
achats militaires concerne du matériel qui doit être livré dans les 
meilleurs délais pour répondre aux besoins exprimés par les autorités 
ukrainiennes afin de pouvoir répondre aux attaques menées par la 
Russie et s'en protéger. 
 

De aangekondigde militaire steun 
bedraagt 46 miljoen euro, waarvan 
1,5 miljoen euro voor het NATO 
Comprehensive Assistance Packa-
ge bestemd is. De rest wordt 
besteed aan de aankoop van militair 
materieel dat zo snel mogelijk 
geleverd moet worden zodat 
Oekraïne zich tegen Russische 
aanvallen kan weren en erop kan 
reageren.  
 

Defensie is bezig met de opmaak van de betrokken aankoopdossiers 
van materieel, die aan de ministerraad zullen worden voorgelegd en 
waarvan de uitgaven door de interdepartementale provisie Oekraïne 
zullen worden gedekt. 
 
Voor enkele specifieke behoeftes, waaraan gedeeltelijk uit de eigen 
stocks kan worden tegemoetgekomen, zal ook een dossier aan de 
ministerraad worden voorgelegd. De commissie voor Legeraankopen 
en -verkopen zal eveneens worden betrokken, waar meer details zullen 
worden gegeven. 
 
Wat de terbeschikkingstelling van F-16’s betreft, zoals ik in de 
commissie op 26 april al zei, bereiken onze F-16’s stilaan het einde van 
hun levensduur. Ze kunnen dus niet worden geschonken. We hebben 
ze ook nodig bij de uitvoering van onze nationale missies en 
internationale verplichtingen. 
 

La Défense élabore les dossiers 
d'acquisition de matériel avant de 
les soumettre au Conseil des 
ministres. Ces dépenses seront 
couvertes par la provision 
interdépartementale pour l'Ukraine. 
Un dossier est également soumis 
au Conseil des ministres pour 
certains besoins spécifiques que 
nous pouvons couvrir en partie en 
puisant dans nos propres stocks. La 
commission des Achats et Ventes 
militaires de la Chambre sera 
impliquée dans ce processus. 
 
Nos F-16 atteignent la fin de leur 
cycle de vie et ne peuvent donc pas 
être donnés. Nous en avons 
d'ailleurs besoin nous-mêmes pour 
nos missions et nos obligations 
internationales.  
 

Par ailleurs, la discussion avec les alliés continue dans le cadre du 
groupe de contact en faveur de l’Ukraine sur toutes les dimensions 
d’aides possibles à court, moyen et plus long terme. En effet, au-delà 
du support ponctuel sur lequel nous nous concentrons depuis le début 
du conflit, il est important de construire une stratégie à plus long terme 
afin de permettre à l’Ukraine de constituer une armée suffisamment 
robuste pour défendre sa population et son intégrité territoriale. 
 

In de contactgroep voor Oekraïne 
worden de gesprekken over 
mogelijke vormen van steun op 
korte en lange termijn voortgezet. 
Het is de bedoeling om een 
strategie uit te werken waardoor 
Oekraïne over een leger kan 
beschikken dat in staat is de 
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bevolking en de territoriale integriteit 
van het land te verdedigen.  
 

De schenking van een mijnenjager past niet in het kader van de door 
Oekraïne gevraagde snelle levering. Dat past meer in een langetermijn-
strategie die Oekraïne in staat moet stellen om zijn territorium te 
vrijwaren. 
 

Le don d'un chasseur de mines 
s'inscrit davantage dans une 
stratégie à long terme visant à 
permettre à l'Ukraine de défendre 
son territoire.  
 

De manière générale, toute possibilité d'aide à l'Ukraine fait l'objet 
d'analyses internes de manière continue. Depuis le début, je répète que 
cette aide est faite sans exposer notre capacité opérationnelle et qu'elle 
se poursuit en étroite collaboration avec nos industries de sécurité et de 
défense avec lesquelles nous entretenons des contacts très réguliers. 
Au cours des prochaines semaines, le dialogue avec nos partenaires et 
nos alliés va continuer afin de voir comment nous pouvons encore 
renforcer le soutien à l'Ukraine de manière complémentaire. 
 

De steun aan Oekraïne brengt onze 
operationele capaciteit niet in het 
gedrang. De levering gebeurt in 
nauwe samenwerking met onze 
defensie- en veiligheidsindustrie.  
 

04.05  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord.  
 
Kunt u het bericht bevestigen dat het geld, dus 46 miljoen euro, 
afkomstig is van de rente van de bevroren tegoeden ten belope van 
730 miljoen via Euroclear, of gaat het om geld uit het budget van 
Defensie? 
 

04.05  Theo Francken (N-VA): La 

ministre peut-elle confirmer l'infor-
mation selon laquelle les moyens, à 
savoir 46 millions d'euros, provien-
nent des intérêts générés par le 
biais d'Euroclear sur des biens 
russes gelés, à hauteur de 730 
millions? Ou ce montant vient-il du 
budget de la Défense? 
 

04.06  Ludivine Dedonder, ministre: Cela ne concerne pas le 

département de la Défense (…) 
 

 

04.07  Theo Francken (N-VA): Op zich vind ik het goed dat 730 miljoen 

via Euroclear wordt afgeroomd van de bevroren deviezen van de 
Russen. Alleen wij kunnen dat doen, aangezien Euroclear zich hier, in 
België, gestationeerd heeft. Volgens mij zijn veel landen daar jaloers 
op, want ik hoor in de wandelgangen dat het ondertussen al meer dan 
1 miljard opgebracht heeft. Als uiteindelijk maar een pakket wordt 
aangekondigd van 90 miljoen euro in totaal, waarvan 46 miljoen 
militaire steun, dan zit daar nog altijd bijna 1 miljard in. De vraag is wat 
daar juist mee zal gebeuren? Mogelijk beginnen andere Europese 
landen daarnaar te kijken. Immers, dat zit per toeval in Brussel, maar 
dat wordt allemaal op de Belgische begroting aangerekend. Dat is een 
ongelooflijke lucky shot. Ik vraag mij af hoe de partners daarop 
reageren. 
 
Ik kan niet goed vatten wat juist de bedoeling is en begrijp niet waarom 
dat geld niet sneller wordt vrijgegeven, aangezien het eigenlijk niet ons 
geld is. Daarom zal ik de vraag aan de eerste minister voorleggen. 
 

04.07 Theo Francken (N-VA): En 

soi, je pense qu'il est très positif que 
les devises gelées de Russes soient 
écrémées à concurrence de 730 
millions d'euros par le biais 
d'Euroclear. Il convient cependant 
de se demander ce qu'il adviendra 
de ces moyens. Que ce montant, 
qui est déjà inclus dans le budget de 
l'État belge, se trouve justement à 
Bruxelles est un pur hasard. Je me 
demande ce que nos partenaires 
pensent de cette opération. Je ne 
comprends pas non plus pourquoi 
ces fonds ne sont pas libérés plus 
rapidement, puisqu'ils ne nous 
appartiennent en fait pas. Je 
poserai la question au premier 
ministre.  
 

04.08  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord.  
 
Volgens mij trekt niemand van de commissie voor Defensie de 
noodzakelijkheid van steun aan Oekraïne in twijfel. Maar ik krijg wel de 
indruk dat het ene steunpakket nog niet geleverd is of we al bezig zijn 
met het volgende steunpakket te beloven. Deze keer gaat het om 
46 miljoen, waarvan, als ik het goed begrepen heb, 44,5 miljoen aan 
nieuwe aankopen. Gegeven het doel, de bevrijding van het Oekraïens 

04.08  Steven Creyelman (VB): À 

mon avis, nul ne doute, au sein de 
la commission de la Défense, de la 
nécessité de soutenir l'Ukraine. 
Toutefois, nous constatons que les 
aides se succèdent à un rythme 
assez soutenu. Cette fois, il s'agit de 
46 millions d'euros, dont 44,5 
millions d'euros de nouvelles 
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grondgebied, heb ik daar evident geen problemen mee. Ik weet echter 
dat bij Defensie allerlei zaken on hold worden gezet, gelet op niet al te 
rooskleurige begrotingen. Dat doet bij mij dan toch vragen rijzen. 
 
Goede intenties zijn een zaak, maar er is nog steeds de budgettaire 
realiteit. Ik hoop uit de grond van mijn hart dat we de inspanningen 
kunnen blijven volhouden. Vraag is natuurlijk hoelang nog. 
 

acquisitions. Ces dépenses ne sont 
pas un problème en soi, mais dans 
l'intervalle, toute une série de 
projets sont momentanément gelés 
à la Défense. Il faut tout de même 
rester réaliste sur le plan 
budgétaire!  
 

04.09  Georges Dallemagne (Les Engagés): Madame la ministre, je 

vous remercie.  
 
J’imagine que nous aurons plus de détails sur ces 44 millions d’euros 
ultérieurement – je l’espère. Nous en apprenons plus par la presse que 
par les questions parlementaires. Je voulais souligner la modestie de 
cette aide. Au moins, à travers la presse, on sait qu’il y a des blindés, 
des munitions, des armements. Ici, on ne sait rien. Je le regrette 
vraiment. Je pense que le Parlement mérite des réponses publiques 
plus précises. 
 
Par ailleurs, je souligne la modestie de cette aide. Je pense que nous 
sommes vraiment encore une fois parmi ceux qui fournissent le moins 
d’aide à l’Ukraine par rapport à notre PIB. Or, on sait, tout le monde le 
sait, qu’aujourd'hui, pour que cette contre-offensive réussisse, il faut un 
flux de munitions et d’armements qui soit à la hauteur des besoins de 
l’armée ukrainienne. Il y a là vraiment une urgence absolue. 
 
Vous dites que c'était tiré de la provision interdépartementale. Je 
souligne, comme mentionné dans un article paru dans Le Soir, que rien 
que pour l’année passée, les revenus fiscaux sur les avoirs gelés en 
Belgique étaient de 625 millions d’euros. C’est le double de notre aide 
militaire à l’Ukraine. La Belgique s’est enrichie de 625 millions d’euros 
par la fiscalité sur les avoirs gelés, et a fourni la moitié de ce montant 
sous forme d’aide militaire. 
 
Cela laisse un champ de réflexion. Je pense que cela mérite, 
aujourd'hui, de se demander s’il n’est pas temps d’augmenter substan-
tiellement notre aide à l’Ukraine. 
 

04.09  Georges Dallemagne (Les 

Engagés): We krijgen meer informa-
tie via de pers dan in het Parlement: 
in de pers staat te lezen dat de hulp 
aan Oekraïne betrekking heeft op 
pantservoertuigen, munitie en 
wapens. Ik betreur voorts dat die 
bijdrage zo bescheiden is. We 
maken immers deel uit van de 
landen die de minste hulp leveren in 
verhouding tot hun bbp. Het succes 
van het tegenoffensief hangt 
evenwel af van onze aanhoudende 
inspanningen. 
 
Vorig jaar alleen al bedroegen de 
fiscale ontvangsten uit de bevroren 
tegoeden in België 625 miljoen 
euro, d.i. twee keer zoveel als onze 
militaire hulp aan Oekraïne. Het 
wordt tijd dat we een tandje 
bijschakelen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De gedetacheerde 

kabinetsmedewerkers" (55036477C) 

05 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les membres de cabinet détachés" 

(55036477C) 
 

05.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, in de nasleep van 

de onthullingen over de kabinetsleden van uw collega De Sutter wordt 
er in de media gegoocheld met cijfers over gedetacheerde 
medewerkers op de kabinetten. Volgens De Standaard telt uw kabinet 
er 16, volgens Tendances zijn het er 21. 
 
Hoeveel personen op uw kabinet zijn gedetacheerd? Van welke 
diensten zijn deze personen afkomstig? Blijft dit beperkt tot 
Buitenlandse Zaken en Defensie of gaat het ook om andere diensten? 
Zo ja, door welke instellingen, organisaties of overheidsbedrijven wor-
den er nog medewerkers gedetacheerd? Wat is hun taakomschrijving? 
 
Hebben deze gedetacheerde medewerkers sinds hun aanstelling op uw 
kabinet nog bijkomende bonussen, loonextra's of extralegale voordelen 

05.01  Theo Francken (N-VA): 

Combien de collaborateurs sont 
détachés au sein du cabinet de la 
ministre? De quels services pro-
viennent-ils? Quelle est la descrip-
tion de leur fonction? Bénéficient-ils 
encore de bonus, de suppléments 
salariaux ou d'avantages extralé-
gaux payés par leur employeur 
effectif? Participent-ils à des 
accords de partenariat avec leur 
employeur d'origine ou à des achats 
auprès de ce dernier?  
 



 17/05/2023 CRIV 55 COM 1087 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

14 

uitbetaald gekregen door hun eigenlijke werkgever? Zo ja, welke? 
 
Werden deze medewerkers betrokken bij het sluiten van 
partnerschapsovereenkomsten met of aankopen bij hun oorspronkelijke 
werkgever? Zo ja, welke? 
 

05.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, mijn kabinet 

telt 21 gedetacheerde medewerkers uit een overheidsadministratie op 
een totaal van 30 voltijdequivalenten. Zestien medewerkers zijn 
gedetacheerd vanuit het ministerie van Defensie, drie medewerkers zijn 
gedetacheerd vanuit de FOD Buitenlandse Zaken, de FOD Justitie en 
de FOD Binnenlandse Zaken. De laatste twee detacheringen betreffen 
medewerkers van de Federatie Wallonië-Brussel en de provincie 
Henegouwen. 
 
In al die gevallen wordt de medewerker betaald door de administratie 
waarvan hij of zij afkomstig is en wordt een premie betaald door het 
kabinet. Elk van mijn medewerkers draagt bij tot de goede werking van 
mijn kabinet en tot de uitvoering van onze acties ten dienste van het 
algemeen belang. Ik zal altijd nauwgezet toezien op de naleving van 
ethische regels en onverenigbaarheden, om elk risico van 
belangenvermenging te voorkomen. 
 

05.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Mon cabinet comprend 21 
collaborateurs détachés sur un total 
de 30 ETP: 16 de la Défense, trois 
respectivement des SPF Affaires 
étrangères, Justice et Intérieur, et 
deux respectivement de la Commu-
nauté française et de la province de 
Hainaut. Ces collaborateurs sont 
rémunérés par leur administration et 
une prime est versée par le cabinet. 
Ils contribuent au bon fonctionne-
ment de mon cabinet et aux actions 
d'intérêt général. Je veille tout 
particulièrement au respect des 
règles éthiques et aux incompati-
bilités, afin d'éviter tout risque de 
confusion d'intérêts.  
 

05.03  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, het is uiteraard 

geen enkel probleem dat er mensen van Defensie, Buitenlandse Zaken 
enzovoort op uw kabinet werken en dat u hen een kabinetspremie geeft. 
Dat is common sense. Dan is er nog iemand van de Federatie Wallonië-
Brussel. Wat doet deze persoon dan in uw kabinet? Wat is zijn taak? 
Dat had ik ook gevraagd. Welke taakomschrijving heeft deze persoon? 
Er is ook iemand van de provincie Henegouwen. Wat heeft de provincie 
Henegouwen op zich te maken met Defensie? Wat is de 
taakomschrijving van de betrokkene? Is dat eerder een administratieve 
taak? 
 

05.03  Theo Francken (N-VA): 

Quelle tâche accomplissent ces 
membres du personnel de la 
Fédération Wallonie-Bruxelles et de 
la province du Hainaut au sein du 
cabinet?  
 

05.04  Ludivine Dedonder, ministre: Pour la province il s'agit du 

chauffeur et pour la Fédération Wallonie-Bruxelles c'est le secrétaire de 
cabinet. 
 

05.04 Minister Ludivine Dedonder: 

Het betreft de chauffeur die gedeta-
cheerd werd uit de provincie Hene-
gouwen en de kabinetssecretaris 
die van de Franse Gemeenschap 
komt.  
 

05.05  Theo Francken (N-VA): Oké, hartelijk dank. 

 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Steven Creyelman aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De waarschuwingen van de 

ADIV aangaande buitenlandse spionage en inmenging" (55036489C) 

06 Question de Steven Creyelman à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les mises en garde du SGRS 

concernant l'ingérence et l'espionnage étrangers" (55036489C) 
 

06.01  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, de ADIV 

waarschuwde onlangs in zijn jaarverslag voor een dreigingsniveau van 
buitenlandse spionage en inmenging dat sinds de Koude Oorlog niet 
meer gezien is. Vooral de Russische dreiging springt in het oog, al is 
die verminderd sinds de sancties en het uitwijzen van een aantal 
Russische diplomaten. De inlichtingendienst verwacht echter wel een 
verhoogde Russische dreiging in cyberspace. De ADIV wijst ook zeer 

06.01  Steven Creyelman (VB): Le 

SGRS met en garde contre la 
menace croissante que représen-
tent les cyberattaques russes et 
chinoises. Il est dès lors urgent que 
le Cyber Command reçoive des 
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terecht op het groeiend gevaar van Chinese cyberaanvallen, waarvan 
België in het recente verleden al een aantal hoogstandjes te verwerken 
kreeg. 
 
Nu de topman van de Chinese inlichtingendienst deel uitmaakt van het 
politbureau verwacht de ADIV een toename van de dreiging door 
Beijing. De ADIV wijst ook op mogelijke extreemrechtse en extreem-
linkse terreur van binnenuit, aangewakkerd door de aanhoudende 
koopkracht- en migratiecrisissen.  
 
Om al die dreigingen het hoofd te bieden, moet de ADIV Cyber 
Command dringend zijn middelen en personeel versterken. In 2022 zijn 
53 militairen en 26 burgers aangeworven ter uitbouw van de 
cybercomponent. Viceadmiraal Robberecht heeft de ambitie dit 
personeelsbestand op te trekken tot zelfs ruim boven 1.000.  
 
Ik heb hierover een aantal vragen voor u. 
 
Plant u bijkomende maatregelen, of hebt u die reeds getroffen, tegen 
buitenlandse spionage en inmenging na het horen van deze 
waarschuwingen van de ADIV? 
 
Wat is de synergie tussen uw departement en de FOD Buitenlandse 
Zaken inzake buitenlandse spionage en inmenging? Hoe functioneert 
de samenwerking inzake het monitoren van ambassades en consulaten 
op ons grondgebied van waaruit bijvoorbeeld Russische of andere 
buitenlandse agenten en diplomaten actief zijn? 
 
Kunt u nogmaals een stand van zaken geven over de personeels-
uitbouw van de ADIV en het Cyber Command? Wat is het aantal 
burgers en militairen dat nu actief is? Lopen de rekruteringen volgens 
schema? Wat zijn de vooropgestelde en verwachte aantallen 
aanwervingen in de komende rekruteringsjaren? 
 

moyens et du personnel supplé-
mentaires.  
 
La ministre prévoit-elle des mesures 
additionnelles contre l'espionnage 
et l'ingérence de pays étrangers? La 
Défense collabore-t-elle, à cette fin, 
avec le SPF Affaires étrangères? 
Comment le monitoring des 
ambassades et des consulats est-il 
assuré sur notre territoire? Quels 
sont les effectifs actuels du Cyber 
Command? Les recrutements se 
déroulent-ils comme prévu?  
 

06.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Creyelman, zoals het 

jaarrapport van de ADIV reeds aantoonde, is de dienst uiterst 
waakzaam op dit vlak, en wordt dit van nabij opgevolgd. Zo nodig zullen 
in het geval van spionage of inmenging snelle maatregelen genomen 
worden in samenwerking met onze partners van de inlichtingen- en 
veiligheidsgemeenschap. 
 
De samenwerking tussen de ADIV en de FOD Buitenlandse Zaken 
verloopt zeer goed. Als inlichtingendienst van Defensie zorgt de ADIV 
onder andere voor de veiligheid in het buitenland. Daarbij wordt prioriteit 
gegeven aan bedreigingen tegen Belgische belangen, onderdanen, 
activiteiten in institutionele infrastructuur in het buitenland, met inbegrip 
van de eigen diplomatieke posten. Buitenlandse Zaken is dus een 
prioritaire partner van de ADIV. 
 
Op het vlak van spionageactiviteiten op Belgisch grondgebied, ook 
vanuit buitenlandse diplomatieke entiteiten die in ons land zijn 
gevestigd, wordt er nauw samengewerkt met de burgerlijke inlichtingen-
dienst Veiligheid van de Staat. Uiteraard gebeurt dit ook ter 
ondersteuning van Buitenlandse Zaken, telkens wanneer de 
deskundigheid, capaciteiten of kennis van de ADIV nodig zijn.  
 
De aanwerving van militairen en civiel personeel voor de ADIV en het 
Cyber Command blijft een prioriteit. De cijfers betreffende de 
inlichtingencapaciteit zijn geheim en mogen dus niet openbaar worden 
gecommuniceerd. 

06.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le SGRS est extrêmement 
vigilant en matière d'espionnage 
étranger et est prêt à prendre 
rapidement des mesures si 
nécessaire.  
 
La coopération entre le SGRS et le 
SPF Affaires étrangères se déroule 
parfaitement. Le SGRS assure 
entre autres la protection des 
ressortissants belges et des 
infrastructures à l'étranger. En ce 
qui concerne les activités d'espion-
nage sur le territoire belge, une 
collaboration étroite est menée avec 
la Sûreté de l'État.  
 
Le recrutement de personnel pour le 
SGRS et le Cyber Command 
demeure une priorité. Les chiffres 
sont toutefois confidentiels.  
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06.03  Steven Creyelman (VB): Mevrouw de minister, ik besef dat ik 

de laatste tijd veel vragen heb gesteld die rechtstreeks of 
onrechtstreeks betrekking hebben op het Cyber Command. Uw 
antwoorden doen mij altijd wat denken aan de bijna legendarische 
voormalige bondscoach van de Rode Duivels, wijlen Robert Wasseige. 
U antwoordt in de trant van ‘zo fris als een konijn op de plein’. Alles gaat 
blijkbaar goed volgens u en er wordt aan gewerkt. In 2022 waren er 79 
of 80 aanwervingen voor het Cyber Command. Tot zover de 
geheimhouding van die cijfers, want die stonden gewoon in de krant. 
Als we aan dit tempo – ik heb immers het vermoeden dat er niet zo veel 
aanwervingen zijn gebeurd – blijven aanwerven, dan vrees ik dat we 
eerder de 2 %-norm van het bbp voor het defensiebudget zullen halen 
dan dat het Cyber Command over meer dan 1.000 personeelsleden zal 
beschikken. 
 
Dat baart mij zorgen, zeker door de oorlog in Oekraïne en de heel reële 
dreiging uit China, Rusland en alle andere ‘leuke’ regimes. Het is dus 
maar best dat we er werk van maken om de cybercomponent zo snel 
en breed mogelijk uit te bouwen ingevolge de bedreigingen die ons land 
en de rest van het Vrije Westen ondervinden. 
 

06.03  Steven Creyelman (VB): 

Les chiffres relatifs aux recrute-
ments pour le Cyber Command en 
2022 ont tout simplement été 
relayés par les journaux. Je soup-
çonne que le nombre de 
recrutements est plutôt faible. Cela 
m'inquiète, surtout au vu de 
l'augmentation des cybermenaces 
émanant de la Chine et de la 
Russie.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Beke aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het project Nationaal Park Bosland" (55036504C) 
- Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het Nationaal Park Bosland" (55036723C) 

07 Questions jointes de 

- Wouter Beke à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le projet Nationaal Park Bosland" (55036504C) 
- Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le parc national Bosland" (55036723C) 
 

07.01  Wouter Beke (cd&v): Mevrouw de minister, Vlaanderen is bezig 

met het uittekenen van nationale parken. In het verleden was Defensie 
eerder afwijzend om militair grondgebied tot de nationale parken toe te 
laten. Ik heb begrepen dat de houding van Defensie daarover nu 
gewijzigd is onder een aantal voorwaarden en ik wil graag weten wat de 
concrete stand van zaken is. 
 
Wat zijn de voorwaarden van Defensie? Hoe zit het met de onderhan-
delingen? Op welke manier verwacht u dat de onderhandelingen zullen 
verlopen? Hoe staat u hier globaal tegenover? 
 

07.01  Wouter Beke (cd&v): 

Quelles sont les conditions posées 
par la Défense pour que les terrains 
militaires soient inclus dans un parc 
national? Où en sont les négocia-
tions? Quelle est la position de la 
ministre sur ce dossier?  
 

07.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, het dossier 

Bosland is voor de regio waarvan de heer Beke en ikzelf komen een 
bijzonder belangrijk project op het vlak van streekontwikkeling. Wij zijn 
dan ook heel blij dat Vlaams minister Demir in een structurele 
ondersteuning voorziet voor de nationale parken. Het onderhouden en 
uitbaten van open ruimte en natuur in een toeristische regio als de onze 
kost nu eenmaal best veel geld. Bij de kandidatuurstellingen van de 
nationale parken zijn er wel wat problemen. Het is dus goed dat er 
verder wordt gekeken, onder andere naar de militaire domeinen die 
aansluiten op het huidige grondgebied van Bosland. In het verleden is 
daar inderdaad al over gesproken, maar hoe zit het met de huidige 
projectaanvraag?  
 
Ik heb daarover enkel communicatie in de pers vernomen en daarom 
wil ik u hierover graag ondervragen. 
 
Hoe is de onderhandeling al verlopen? Hoe staat u tegenover het 

07.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Le 

dossier Bosland est très important 
pour le développement régional. Il 
est donc positif que la ministre 
flamande Zuhal Demir prévoie un 
soutien structurel. En effet, l'entre-
tien et l'exploitation des espaces 
ouverts et de la nature dans une 
région touristique sont très onéreux.  
 
Comment se sont déroulées les 
négociations sur l’inclusion du 
domaine militaire dans Bosland? 
Quelle est la position de la ministre 
à ce sujet? Quels accords ont-ils 
déjà été conclus et quelles 
conditions ont-elles été posées? 
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aansluiten van het militair domein bij Bosland? 
 
Welke afspraken werden eventueel al gemaakt en welke voorwaarden 
zijn er? 
 
Hoe ziet u een eventuele samenwerking tussen militaire domeinen en 
erkende nationale parken in de toekomst? 
 

Comment la ministre envisage-t-elle 
une future coopération entre les 
domaines militaires et les parcs 
nationaux reconnus?  
 

07.03 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

Beke, mijnheer Verduyckt, Defensie hecht reeds vele jaren een groot 
belang aan het natuur- en bosbeheer op de militaire domeinen. De 
meeste militaire oefenterreinen maken deel uit van het Natura 2000-
netwerk en zijn dus reeds natuurgebied. 
 
Het STAR-plan bevestigt bovendien dat Defensie zal blijven inzetten op 
samenwerking met de regionale agentschappen voor een 
maximumvalorisatie van de biodiversiteit en de natuurlijke bronnen, 
waarbij het militaire gebruik steeds prioritair blijft. 
 
Het Agentschap voor Natuur en Bos (ANB) is en blijft voor Defensie de 
bevoorrechte partner inzake natuurbeheer in Vlaanderen. Gesprekken 
met eventuele kandidaat-nationale parken verlopen dan ook via hen. 
 
Van kandidaat-nationale parken wordt verwacht dat zij de militaire 
specificiteit onderschrijven en dat op het beoogde militair domein de 
militaire operationele functie primeert boven de functies natuur, 
recreatie en toerisme. Defensie zal zich echter steeds proactief 
opstellen bij de zoektocht naar creatieve oplossingen. 
 
Meer specifiek wenst kandidaat-nationaal park Bosland een beroep te 
doen op het militair domein Kamp van Beverlo dat vanwege zijn 
natuurbeheer reeds behoort tot de topnatuur van Vlaanderen. 
 
Bij de beoordeling van Bosland haalt het verslag van de jury voor de 
Nationale Parken Vlaanderen tevens aan dat de deelname van 
Defensie niet noodzakelijk is in functie van het ecologische functioneren 
van het geheel door het reeds toegepaste beheer. 
 
De kandidaat-nationale parken Grenspark Kalmthoutse Heide en 
Taxandria wensen eveneens een beroep te doen op een deel van het 
militair domein, namelijk op het Klein en Groot Schietveld te Brasschaat 
en op het vliegveld in Weelde. 
 
Voor het natuurbeheer van de militaire domeinen bestaan er twee 
samenwerkingsverbanden tussen Vlaanderen en Defensie. Enerzijds is 
er een politieke overeenkomst van april 2007 tussen de Belgische Staat 
en het Vlaams Gewest en, anderzijds daaruit voortvloeiend een 
technische uitvoeringsovereenkomst tussen Defensie en het ANB van 
mei 2007, laatst geactualiseerd in februari 2020. 
 
In het algemeen wil ik u eraan herinneren dat we tijdens deze 
legislatuur, en vooral door middel van het STAR-plan, de actie van 
Defensie hebben willen versterken inzake de bescherming en 
verbetering van de biodiversiteit op onze domeinen, in overeen-
stemming met de nationale strategie voor biodiversiteit. Uiteraard 
blijven we er echter voor zorgen dat de veiligheid van het personeel of 
de operationele efficiëntie nooit in het gedrang komt. 
 

07.03  Ludivine Dedonder, 

ministre: La Défense attache beau-
coup d'importance à la gestion de la 
nature et des forêts sur les domai-
nes militaires, dont la plupart font 
partie du réseau Natura 2000. Le 
plan STAR confirme que la Défense 
poursuit sa coopération avec les 
agences régionales compétentes, 
étant entendu que l'utilisation 
militaire demeure toujours prioritai-
re. En Flandre, il s'agit de l'Agent-
schap voor Natuur en Bos (ANB). 
Les discussions avec les candidats 
au statut de parc national se 
déroulent par le biais de l'ANB. 
 
Nous attendons de la part de ces 
candidats qu'ils souscrivent à la 
spécificité militaire des sites concer-
nés et que la fonction opérationnelle 
militaire soit prépondérante par 
rapport aux fonctions naturelle, 
récréative et touristique. 
 
Le parc Bosland, candidat au statut 
de parc national, souhaite intégrer 
le domaine militaire Kamp van 
Beverlo, qui fait partie des joyaux 
naturels de la Flandre. Le rapport du 
jury mentionne par ailleurs que la 
participation de la Défense n'est pas 
requise, attendu la gestion dont le 
domaine fait déjà l'objet actuelle-
ment. Les candidats au statut de 
parc national Grenspark Kalmthout-
se Heide et Taxandria souhaitent 
intégrer le petit et le grand champ 
de tir de Brasschaat ainsi que 
l'aérodrome de Weelde.  
 
En avril 2007, l'État belge et la 
Région flamande ont conclu un 
accord politique, à la suite duquel la 
Défense et l'ANB (Agence flamande 
Nature et Forêts) ont signé, en mai 
2007, une convention d'exécution 
technique qui a été mise à jour en 
février 2020. 
 
Durant cette législature, nous nous 
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sommes toujours efforcés de proté-
ger et d'améliorer la biodiversité sur 
nos domaines, sans pour autant 
compromettre la sécurité du person-
nel ou l'efficacité opérationnelle.  
 

07.04  Wouter Beke (cd&v): Mevrouw de minister, die voorwaarden 

waren mij inderdaad bekend, maar op welke manier verwacht u dat ze 
zullen worden ingevuld? U zegt daarvoor te rekenen op Natuur en Bos 
en als burgemeester zijn de overeenkomsten tussen Defensie en 
Natuur en Bos mij natuurlijk goed bekend, maar wanneer vindt u als 
minister dat aan de voorwaarden is voldaan? Wilt u een decretale 
beschrijving daarvan? Moet dat in overeenkomsten worden gegoten? 
Wat verwacht u precies opdat aan de voorwaarden zou zijn voldaan? 
 

07.04  Wouter Beke (cd&v): À partir 

de quel moment la ministre estime-
t-elle que les conditions sont remp-
lies? Souhaite-t-elle une description 
par décret ou faut-il établir des 
conventions?  
 

07.05  Kris Verduyckt (Vooruit): Mijn repliek is wat gelijkaardig. Het 

antwoord geeft een globaal overzicht van de investeringen die Defensie 
doet in biodiversiteit en natuurbeheer. Dit is echter een zeer concreet 
dossier, waarbij de deadline dichterbij komt. Mij is niet honderd procent 
duidelijk of Defensie de vierkante meters die nodig zijn om de 
kandidatuur te steunen, ook écht ter beschikking wil stellen. Zal er een 
handtekening worden gezet onder de samenwerking tussen Defensie 
en de deelnemende gemeenten inzake Bosland? Dat is mij niet 
duidelijk. Nogmaals, de deadline is nu dichtbij en ik had een iets 
concreter antwoord verwacht op deze vragen. 
 

07.05  Kris Verduyckt (Vooruit): 

On ne sait toujours pas avec 
certitude si la Défense mettra 
réellement à disposition la super-
ficie nécessaire. La date butoir pour 
les parcs nationaux étant proche, 
j'avais espéré une réponse plus 
précise.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Samengevoegde vragen van 

- Jasper Pillen aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het 1Wing Historical Centre (1WHC) te 
Bevekom" (55036663C) 
- Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "1Wing Historical Centre Beauvechain" 
(55036736C) 

08 Questions jointes de 

- Jasper Pillen à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le 1Wing Historical Centre (1WHC) de Beauvechain" 
(55036663C) 
- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le 1Wing Historical Centre Beauvechain" 
(55036736C) 
 

08.01  Jasper Pillen (Open Vld): Mevrouw de minister, ik zat nog niet 

zo lang in het Parlement toen het in onze commissie enkel ging over de 
basis van Beauvechain en de C-130. Symbolen zijn belangrijk in de 
politiek, maar ik denk dat er op dat moment en nu nog steeds 
belangrijkere zaken waren en zijn. Het is ondertussen wat stil geworden 
rond Beauvechain. 
 
Wat zijn de plannen van Defensie rond de operationele uitbreiding van 
de basis? We hebben Eurocopters gekocht en zullen hopelijk over een 
paar jaar Chinooks kopen. Die zullen ergens moeten worden 
ondergebracht. Ik vermoed dat Beauvechain, dat momenteel ook de 
Agusta’s huisvest, in de running is. Hoe ziet u de operationele 
uitbreiding van de basis? 
 
Welk budget wordt er de komende jaren toegekend aan het museum? 
 
Wat zijn de toekomstplannen voor het museum wat het onthaal van de 
bezoekers en de infrastructuur betreft? Dat waren immers enkele van 
de pijnpunten ten tijde van de aankondiging in verband met de C-130. 
Hoe ziet u dat in de nabije toekomst? 

08.01  Jasper Pillen (Open Vld): 

Quels sont les projets de la Défense 
pour la base de Beauvechain? A-t-
elle l'intention d'y baser les 
nouveaux Eurocopters et éventuel-
lement les Chinooks? Comment la 
ministre conçoit-elle l'expansion 
opérationnelle de la base? 
 
Quel budget sera alloué au musée 
au cours des années à venir? Quels 
sont les projets d'avenir pour 
l'accueil et les infrastructures du 
musée? Des nouveaux appareils 
seront-ils ajoutés à la collection?  
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Worden er nieuwe toestellen verwacht om de collectie, die momenteel 
nog beperkt is om mee te doen met internationale musea, uit te 
breiden? We nemen binnenkort immers ook afscheid van een aantal 
types. Wat plant u daarvoor? 
 

08.02  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, in 2021 was er 

veel te doen rond het lot van de laatste C-130 van de Belgische 
Luchtcomponent, die uiteindelijk zou worden opgenomen in de 
historische collectie van het museum van Beauvechain. Er bestonden 
toen grote plannen om een hangar te bouwen, waarin het toestel voor 
de toekomst zou kunnen worden bewaard, en om van het museum de 
centrale poot te maken van de luchtvaartcollectie van het WHI. 
 
Kunt u een update geven van de plannen met de C-130 en de 
constructie van een tijdelijke shelter om het toestel te beschermen? 
 
Kunt u een update geven van de plannen voor Beauvechain en de 
uitbouw van het 1Wing Historical Centre? 
 

08.02  Theo Francken (N-VA): En 

2021, après de nombreuses discus-
sions, il a été décidé d'intégrer le 
dernier C-130 de la Composante Air 
belge dans la collection historique 
du musée de Beauvechain. Il était 
également prévu d'y construire un 
hangar dans lequel l'avion pourrait 
être conservé et de faire du musée 
la branche centrale de la collection 
aéronautique du War Heritage 
Institute (WHI). 
 
La ministre peut-elle faire le point 
sur ces projets? Peut-elle égale-
ment décrire l'état d'avancement de 
l'extension du 1Wing Historical 
Centre (1WHC) à Beauvechain?  
 

08.03 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Pillen, mijnheer 

Francken, de studies over de operationele uitbreiding van de vliegbasis 
van Beauvechain zijn momenteel lopende. A priori zal de uitbreiding van 
het operationele gedeelte van de basis geen gevolgen hebben voor het 
1Wing Historical Centre. Een nauw overleg tussen beide partijen zal 
verzekeren dat de uitbreiding van het 1Wing Historical Centre 
samengaat met de evolutie van de geplande infrastructuur op de basis, 
zodat de vliegveiligheid altijd verzekerd blijft. 
 
Defensie is bezig met een haalbaarheidsstudie om er zeker van te zijn 
dat de bouw van een loods voor de C-130 geen impact zal hebben op 
de operationaliteit van de basis. Ondertussen wordt de C-130 wekelijks 
onderhouden om die in goede staat te houden. 
 
Het 1Wing Historical Centre wordt beheerd door vzw The Golden 
Falcon en heeft verschillende concessies met Defensie gesloten voor 
het gebruik van de installaties. Defensie noch het WHI kent een dotatie 
aan de vzw toe. Het 1Wing Historical Centre is een partner van het WHI, 
maar is er geen onderdeel ervan. Het beheer van de algemene 
infrastructuur van de 1Wing Historical Centre, het bezoekbeleid en het 
marketingbeleid werden niet aan het WHI overgedragen. De instelling 
zal alleen het C-130-erfgoed, beheerd door het WHI; bewaren en 
onderhouden in het kader van de tentoonstelling aan het publiek. 
 
Het WHI overweegt momenteel niet om de luchtvaartcollecties uit te 
breiden. Omdat de huidige opstelling van de collectie in de luchtvaarthal 
van het Koninklijk Legermuseum geen bezoekersvriendelijke 
presentatie toelaat, moet een vermindering van het aantal vliegtuigen in 
de luchtvaarthal worden voorbereid. 
 
De luchtvaartsite van Beauvechain moet tegen 2027-2028 een open 
depot worden voor de collecties vliegend materieel die niet langer op de 
site van het KLM worden voorgesteld, omdat ze geen verband hebben 
met de militaire geschiedenis van ons land. 
 

08.03  Ludivine Dedonder, 

ministre: Des études sur l’extension 
opérationnelle de la base aérienne 
de Beauvechain sont encore en 
cours. Cette extension n'affectera 
pas le 1WHC. Une concertation est 
en cours afin que l'extension du 
1WHC coïncide avec l'infrastructure 
opérationnelle prévue pour assurer 
la sécurité des vols. La Défense 
mène une étude de faisabilité pour 
garantir que la construction d'un 
hangar pour le C-130 n'aura pas 
d’incidence sur l'opérationnalité de 
la base. En attendant, le C-130 est 
entretenu chaque semaine. 
 
L’ASBL The Golden Falcon, qui 
gère le 1WHC, a conclu plusieurs 
concessions avec la Défense pour 
l'utilisation des installations. L’ASBL 
ne reçoit aucune dotation de la 
Défense ou du WHI. Elle est un 
partenaire du WHI, mais n'en fait 
pas partie. La gestion des 
infrastructures et les politiques de 
visite et de marketing n'ont pas été 
transférées au WHI. L'institution ne 
préservera et n’entretiendra que le 
patrimoine C-130 géré par le WHI 
dans le cadre de l'exposition. 
 
Le WHI n'a pas l'intention d'agrandir 
la collection d'aviation. En effet, la 
composition actuelle de la collection 



 17/05/2023 CRIV 55 COM 1087 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

20 

dans le hall de l’aviation du Musée 
royal de l’Armée (MRA) n’est pas 
très présentable pour les visiteurs. Il 
faut donc se préparer à une 
réduction du nombre d'avions 
exposés. À l'horizon 2027-2028, le 
site d’aviation de Beauvechain 
devrait devenir un dépôt ouvert pour 
le matériel volant qui n'est plus 
exposé au MRA parce qu'il n'a pas 
de lien avec l'histoire militaire de 
notre pays.  
 

08.04  Jasper Pillen (Open Vld): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het gedetailleerde antwoord.  
 
Hier botsen wij weer op het grote debat over het WHI en die satellieten, 
namelijk enerzijds het WHI en anderzijds de omvang van de collectie in 
Brussel. Ik ben in Brasschaat en Bastogne geweest en die sites worden 
gerund door fantastische vrijwilligers. Dat gebeurt met beperkte 
middelen, het zijn allemaal vzw’s.  
 
Ik vrees dat wij dit debat gaan blijven meeslepen in de komende jaren. 
Die luchtvaartpoot in Brussel is niet houdbaar op deze manier, die is 
museaal niet goed. Het is altijd het idee geweest om naar Beauvechain 
te gaan en de collectie daar verder uit te bouwen, als een soort 
satellietsite. Ik leid uit uw antwoord af dat dit verhaal eigenlijk voor een 
stukje losgelaten wordt. Er zal nu nog een loods gebouwd worden voor 
die C-130, maar het is zeer onduidelijk wie dat gaat betalen. Dat toestel 
staat sowieso beter in een loods dan in de buitenlucht, dat is nogal 
wiedes. Daarmee zal de kous echter af zijn. Met de collectie in 
Beauvechain, de goedbedoelde collectie, met dan hopelijk een loods 
voor die C-130, lijkt de kous af te zijn. Dat is volgens mij een gemiste 
kans voor het WHI en zijn werkelijk unieke collectie. Ik blijf dit zeker 
opvolgen. 
 

08.04  Jasper Pillen (Open Vld): La 

section "Aviation" à Bruxelles ne 
peut en effet être maintenue. Appa-
remment, on n'a plus l'intention de 
développer la collection à Beauve-
chain. Un autre hangar sera 
construit pour abriter le C-130, mais 
on ne sait pas encore qui en 
assumera les coûts. Il n'existe pas 
d'autres projets pour la collection de 
Beauvechain. C'est une occasion 
manquée pour le WHI.  
 

08.05  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, ik sluit mij voor 

een stuk aan bij collega Pillen.  
 
Wij hebben hier een heel debat gehad over de vraag waar die laatste 
C-130 gestationeerd moet worden. U zei dat uw voorganger daarover 
beslist heeft en dat u slechts uitvoert. Er was heel wat commotie over 
de vraag of dat waar is of niet. De heer Goffin, toenmalig minister van 
Defensie, zei dat hij daar niets mee te maken had toen ik hem daarover 
aansprak in de wandelgangen. Was het dan Reynders? Het was totaal 
onduidelijk. 
 
Het moest en zou in Beauvechain komen. U weet dat de mensen van 
de 15de Wing in Melsbroek dat toestel heel graag op hun site hadden 
gehad. Daar is ook een vzw die goed werkt. Men heeft er trouwens een 
loods, u moet die dus niet meer bouwen, die is er al. U hebt echter 
gezegd dat het in Beauvechain moest en zou komen. 
 
We zijn nu twee jaar later. Wat zegt u nu? Er loopt een onderzoek of we 
die hangar gaan bouwen. Twee jaar geleden hebt u toegezegd dat die 
er zou komen. We zijn nu twee jaar later en u bent nog altijd aan het 
onderzoeken of er eventueel een loods gebouwd kan worden. U hebt in 
het Parlement toegezegd dat er een hangar zou komen. Daar was zelfs 
een budget voor voorzien, ik meen zo’n 2 of 3 miljoen. Nu, na 
tweeënhalf jaar, is men ineens aan het onderzoeken of men die loods 

08.05  Theo Francken (N-VA): À 

l'époque, la question de savoir où le 
dernier C-130 devait être installé a 
fait l'objet de vifs débats. On ne sait 
pas non plus qui a finalement déci-
dé d'installer l'avion à Beauvechain.  
 
Le 15ième Wing de Melsbroek aurait 
pourtant été très heureux d'accueil-
lir cet appareil. Il possédait d'ailleurs 
déjà un hangar approprié. 
 
Aujourd'hui, c'est-à-dire deux ans 
plus tard, la construction éventuelle 
d'un hangar à Beauvechain est 
toujours à l'étude. C'est pénible 
pour tous les pilotes de C130 et 
pour le 15ième Wing. La ministre en a 
fait un dossier communautaire, mais 
elle n'avance pas d'un centimètre 
sur le terrain. Pendant ce temps, on 
laisse l'avion se délabrer. C'est une 
honte.  
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gaat bouwen of niet. Dat is toch gewoon een slag in het gezicht van alle 
piloten die ooit met de C-130 hebben gevlogen, een slag in het gezicht 
van de hele 15de Wing. 
 
Dit is een puur communautair dossier en u staat nergens. U hebt er een 
communautair dossier van gemaakt, maar het staat nog nergens. In het 
luchtvaartmuseum dat u in Beauvechain wil creëren zouden enkele 
toestellen te zien zijn die tegen 2027 of 2028 niet meer in gebruik zijn, 
naar ik aanneem oude Sobelairtoestellen die op zich niets met de 
geschiedenis van de Luchtcomponent te maken hebben, plus de 
toestellen die daar nu staan. 
 
Komt er een loods? Misschien. Ondertussen staat de C-130 gewoon te 
verkommeren. Dat is gewoon aberrant, het is gewoon schandalig. Ik zal 
hier zeker over doorgaan. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

09 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De bijeenkomst van de NAVO-

CHOD's en de budgettaire visie" (55036704C) 

09 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La réunion des chefs d'état-major 

de la défense des pays de l'OTAN et la vision budgétaire" (55036704C) 
 

09.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, vorige week zijn 

de NAVO-legerchefs en de topgeneraals bijeengekomen op het 
hoofdkwartier in Brussel om te beraadslagen over de ambitieuze 
toekomstplannen voor het bondgenootschap. Men wil naar een verdere 
integratie van de NAVO en de nationale legers van de 31 lidstaten 
bewegen. Tegen de top in Vilnius op 10 en 11 juli wil men de volgende 
stap zetten, met name een grotere, snellere interventiecapaciteit die 
over het hele NAVO-territorium inzetbaar is. 
 
Zoals dat gewoonlijk gaat, kost koken geld. Deze ambitieuze plannen 
zullen veel geld kosten. Secretaris-generaal Stoltenberg verwacht dat 
de NAVO haar defensie-inspanningen verdubbelt om de beoogde 
doelen te halen en de veiligheid te garanderen. Een aantal lidstaten 
doet dat ook, zoals Polen dat 4 % van zijn bbp dit jaar nog wil uitgeven 
aan defensie. Ik weet wel dat Polen de uitzondering op de regel is en 
geografisch anders gesitueerd is, maar toch halen momenteel slechts 9 
van de 31 lidstaten de 2 %-norm, die dus voor velen van hen een 
plafond blijft. 
 
Op de top van Vilnius zal de NAVO-norm allicht als een minimum naar 
voren komen, in plaats van een verre eindmeet. Dat is immers precies 
hoe België het ziet. Wij beschikken niet eens over een concreet 
groeitraject om tegen het verafgelegen 2035 de 2 %-norm te halen.  
 
Het is misschien ijdele hoop, maar overweegt u om de zwakke ambitie 
van 2 % van het bbp uitgeven tegen 2035 bij te stellen, in het licht van 
de budgettaire evoluties binnen de NAVO? Kunt u een concreet 
groeitraject voorleggen om de 2 %-norm te halen? Indien dat niet het 
geval is, binnen welke termijn zult u dit traject alsnog aan het Parlement 
kunnen presenteren? Kunt u de inhoud van de besprekingen op de 
bijeenkomst van de NAVO-CHOD’s kort uiteenzetten? Welke accenten 
legden wij daar? Wat was de positie van de bondgenoten over de 
Belgische defensie-inspanningen in het algemeen? 
 

09.01  Annick Ponthier (VB): Les 

plans ambitieux de l'OTAN en vue 
d'une intégration plus poussée de 
l'OTAN et des armées nationales et 
de la création d'une capacité 
d'intervention plus grande et plus 
rapide seront très coûteux.  
 
Le secrétaire général Stoltenberg 
attend de l'OTAN qu'elle double ses 
efforts en matière de Défense. La 
Pologne souhaite encore consacrer 
4 % de son PIB à la Défense cette 
année. Or, à l'heure actuelle, seuls 
9 des 31 États membres atteignent 
l'objectif des 2 %. Lors du prochain 
sommet de l'OTAN en juillet, la 
norme de 2 % pourrait devenir la 
norme minimale.  
 
Au vu de l'évolution actuelle, la 
ministre ajustera-t-elle notre faible 
niveau d'ambition, qui est fixé à 2 % 
du PIB d'ici 2035? Existe-t-il une 
trajectoire de croissance concrète? 
La ministre peut-elle fournir des 
informations à propos des discus-
sions qui se sont tenues lors de la 
réunion de l'OTAN de la semaine 
dernière?  
 

09.02 Minister Ludivine Dedonder: Mevrouw Ponthier, zoals gesteld 

in mijn antwoord van 26 april, werd op 17 juni 2022 het STAR-plan, 

09.02 Ludivine Dedonder, 
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inclusief het budgettaire traject, integraal goedgekeurd door de 
regering. Het STAR-plan voorziet in de nodige stappen om de defensie-
inspanning te laten evolueren naar 1,55 % van het bbp in 2030, 
tegenover 1,3 % in de Strategische Visie van 2016. In zijn brief aan de 
secretaris-generaal van 18 juni 2022 heeft de permanente 
vertegenwoordiger van België bij de NAVO de intentie van de regering 
uitgedrukt om de defensie-inspanning in de periode 2031-2035 verder 
te verhogen naar 2 % van het bbp in 2035, met inachtneming van 
bepaalde voorwaarden.  
 
De bijeenkomst van de CHOD’s van het bondgenootschap op 10 mei 
werd geopend door de voorzitter van het Militair Comité van de NAVO, 
admiraal Rob Bauer en de secretaris-generaal van de NAVO, de heer 
Stoltenberg. In het licht van de actuele uitdagingen vroeg de secretaris-
generaal aan de bondgenoten om de plannen van de NAVO te steunen 
en voor de uitvoering ervan de gevraagde middelen te voorzien. De 
voornaamste onderwerpen tijdens de bijeenkomst waren de Russische 
agressie in Oekraïne, alsook de NAVO-plannen voor een verhoogde 
defensie- en ontradingspositie. Deze besprekingen vonden plaats 
achter gesloten deuren en omwille van redenen van classificatie zal ik 
hier niet verder op ingaan. 
 
De chef Defensie, admiraal Hofman, onderstreepte in zijn interventie de 
uitdagingen op het vlak van personeel en communicatie- en 
informatiesystemen voor de NAVO-commandostructuur. Hij benadrukte 
eveneens het belang van enablement voor een transit- en gastland 
zoals België, alsook de nood aan transparantie vanuit de naties met 
betrekking tot capaciteiten en paraatheid. Ten slotte herhaalde hij dat 
België een uitgebreide operationele ervaring in Afrika heeft, 
geconsolideerd in verschillende bilaterale initiatieven en deelname aan 
de inspanningen van de NAVO. 
 
De bondgenoten deden geen uitspraak over de Belgische defensie-
inspanningen. 
 
Met het STAR-plan wil ik de heropbouw van Defensie voortzetten en 
verdiepen. De voorbije jaren is Defensie maar al te vaak de 
aanpassingsvariabele geweest tijdens opeenvolgende begrotings-
oefeningen. In de ruimere context van de crisis waarmee België werd 
en nog zal worden geconfronteerd, moeten we deze doelstellingen 
concreet vormgeven door middel van een aangepaste begroting. 
 
Om die reden heb ik binnen de regering meer dan een jaar lang, zelfs 
nog vóór de oorlog in Oekraïne, een historisch groeitraject voor de 
defensiebegroting verdedigd. Uiteindelijk heb ik dat ook verkregen. 
Sindsdien is dat begrotingstraject nog versterkt, na de Russische 
invasie in Oekraïne, door de wens van de regering om, zoals ik al zei, 
in 2035 de doelstelling van 2 % van het bbp aan defensie-uitgaven te 
halen. 
 
Naast dat engagement heeft de regering in maart 2022, na het begin 
van de invasie in Oekraïne, ook 1 miljard euro extra vrijgemaakt voor 
deze legislatuur om op korte termijn ons niveau van voorbereidingen en 
reactievermogen te vergroten. Het nieuwe begrotingstraject houdt ook 
rekening met andere factoren, zoals onze overheidsschuld en het feit 
dat ons land moet investeren in veel andere domeinen, even prioritaire 
sectoren, zoals onze veiligheid, onze gezondheid, onze sociale 
zekerheid of de energietransitie. 
 

ministre: Le plan STAR, tel qu'ap-
prouvé en juin 2022, prévoit les 
initiatives nécessaires afin de porter 
les efforts en matière de Défense à 
1,55% du PIB d'ici 2030. Dans un 
courrier adressé au secrétaire 
général en juin 2022 également, le 
gouvernement a exprimé sa volonté 
d'accroître encore cet effort en 
l'augmentant jusque 2 % du PIB en 
2035, sous certaines conditions.  
 
Lors du sommet de l'OTAN de la 
semaine passée, le secrétaire 
général a demandé de soutenir les 
projets de l'OTAN et de prévoir les 
moyens demandés. Les sujets 
principaux qui ont été abordés 
étaient l'agression Russe en 
Ukraine et les projets de l'OTAN 
pour une position de défense et de 
dissuasion renforcée. Les discus-
sions ayant eu lieu à huis clos, je ne 
les détaillerai pas davantage.   
 
Le chef de la Défense Michel 
Hofman a souligné les défis dans 
les domaines du personnel et des 
systèmes informatiques et de 
communication. Il a également 
insisté sur l'importance de l'enable-
ment pour un pays de transit et 
d'accueil tel que la Belgique, ainsi 
que sur la nécessaire transparence 
concernant les capacités et l'état de 
préparation. Enfin, il a également 
attiré l'attention sur notre expérien-
ce opérationnelle en Afrique.  
 
Les alliés ne se sont pas prononcés 
sur les efforts de la Belgique en 
matière de Défense.  
 
Avec le plan STAR, je veux 
poursuivre et approfondir la recons-
truction de la Défense. La Défense 
ne peut plus être une variable 
d'ajustement budgétaire, elle a 
besoin d'un budget adapté. À ma 
demande insistante, le gouverne-
ment a approuvé une trajectoire de 
croissance historique pour le budget 
de la Défense. Après l'invasion 
russe de l'Ukraine, cette trajectoire 
budgétaire a encore été renforcée 
et le gouvernement s'est engagé à 
atteindre l'objectif de 2 % du PIB 
pour les dépenses en matière de 
défense à l'horizon 2035. Par 
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ailleurs, un milliard d'euros supplé-
mentaire a été débloqué pour aug-
menter notre degré de préparation 
et notre capacité de réaction à 
brève échéance. La nouvelle trajec-
toire budgétaire tient également 
compte d'autres facteurs, tels que la 
dette publique et les investisse-
ments nécessaires dans d'autres 
secteurs prioritaires.  
 

09.03  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, u weet dat op de 

NAVO-top in juli 2023 in Vilnius met een aan zekerheid grenzende 
waarschijnlijkheid wordt vastgelegd dat de 2 %-norm geen streefdoel 
meer zal zijn, maar een echte ondergrens. Dat belooft dus voor België 
een heel pijnlijke en denkelijk ook beschamende vertoning te worden 
als wij daar met een vertegenwoordiging ter plaatse zullen zijn. 
 
Komend weekend vindt er een bijeenkomst plaats van onze 
parlementaire NAVO-Assemblee in Luxemburg. Ik kan u meegeven dat 
ook daar de budgetten een heel belangrijk onderdeel zullen zijn van de 
debatten. Ook daar zullen wij opnieuw met het schaamrood op de 
wangen zitten tijdens de debatten of besprekingen. 
 
U geeft aan dat de bondgenoten tijdens de overleggesprekken met de 
CHOD’s vorige week geen uitspraken hebben gedaan over de 
Belgische defensie-inspanningen. Misschien moeten wij blij zijn dat zij 
dat daar niet hebben gedaan. Wij kunnen hier in de commissie immers 
nog altijd geen concreet groeipad voorleggen. 
 
U refereert aan een budgettaire overeenkomst van juni 2022. U weet 
dat het engagement ter zake niet meer dan een intentieverklaring was. 
Dat is geen groeipad. U weigert in de commissie voor Landsverdediging 
ook altijd concreet te antwoorden op vragen daarover. Dat is echt niet 
meer voldoende in de toestand waarin wij ons nu bevinden. Een en 
ander is trouwens, zoals u weet, op dit moment al hopeloos achterhaald. 
U stuurt ter zake te weinig bij. Bovendien gaat het op die NAVO-top niet 
enkel over budgettaire zaken. Er worden ook bijkomende pledges 
gevraagd als het over investeringen, cybercapaciteit en pure capaciteit 
op het andere vlak gaat. Mevrouw de minister, ook op dat punt zal u 
moeten bijsturen.  
 
Met de ingesteldheid die u nu opnieuw naar voren brengt, wetende dat 
andere Europese partners tegen een razendsnel tempo een stevige 
tand bijsteken, lopen wij hopeloos achterop. Wij hebben voor mij een 
kans gemist om meer impact te hebben op onze veiligheidsomgeving 
tout court. Ik betreur dat ten zeerste. 
 

09.03  Annick Ponthier (VB): Il est 

presque certain que lors du sommet 
de l'OTAN en juillet, la norme de 
2 % deviendra un vrai seuil minimal. 
Les réunions de l'OTAN promettent 
donc de devenir une source 
d'embarras pour la Belgique. On n'a 
toujours pas déterminé de 
trajectoire de croissance concrète. 
L'engagement de juin 2022 n'était 
rien d'autre qu'une déclaration 
d'intention. En outre, depuis lors, 
aucun ajustement n'a eu lieu. 
 
La ministre devra également 
procéder à des ajustements en ce 
qui concerne les investissements et 
les capacités cybernétiques et 
autres demandes. Il s'agit là d'une 
occasion manquée car nous aurions 
pu avoir une incidence positive sur 
notre environnement de sécurité.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le Musée royal de l'Armée et 

d'Histoire militaire" (55036705C) 

10 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het Koninklijk Museum van 

het Leger en de Krijgsgeschiedenis" (55036705C) 
 

10.01  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, j'ai le plaisir de 

vous interroger au sujet du Musée royal de l'Armée et d'Histoire militaire 
(MRA). C'est une sorte de marotte personnelle, parce que quand j'étais 
jeune – voilà déjà longtemps –, j'ai fait un stage ONEM dans cette 

10.01  Christophe Lacroix (PS): 

De Regie der Gebouwen restau-
reert het Koninklijk Museum van het 
Leger en de Krijgsgeschiedenis 
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institution. Cela reste encore aujourd'hui un excellent souvenir, parce 
que c'était mon premier emploi. 
 
La Régie des Bâtiments est en train d'exécuter de grands travaux de 
restauration dans ce musée, travaux d'autant plus importants à 
l'approche du bicentenaire de notre pays en 2030 – dans le cadre du 
projet "50-200". Le War Heritage Institute (WHI) – dont dépend le 
MRA – joue un rôle crucial dans les institutions scientifiques et 
muséales de notre pays, au regard de notre histoire militaire, mais aussi 
et surtout du travail de mémoire – qui nous intéresse avant tout – en 
faveur de la paix et du multilatéralisme. Ce rôle est renforcé par un 
nouveau plan stratégique ambitieux. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous m'indiquer comment le WHI 
s'intègre dans le cadre du projet plus global à l'occasion du bicentenaire 
de la Belgique, tant du point de vue du projet muséal que des différents 
aménagements et travaux prévus avec les différents acteurs impliqués? 
D'autres sites relevant du WHI sont-ils également concernés? En ce 
sens, pouvez-vous me faire le point sur la collaboration avec la Régie 
des Bâtiments, sur les travaux en cours et à venir, ainsi que sur leur 
agenda? 
 

(Legermuseum) met het oog gericht 
op de viering van het tweehonderd-
jarige bestaan van ons land. Het 
War Heritage Institute (WHI) – 
waartoe het Legermuseum behoort 
– speelt een cruciale rol in het in 
stand houden van de herinnering 
rond vrede en multilateralisme, op 
basis van een ambitieus strategisch 
plan. 
 
Hoe past het WHI in het project voor 
de viering van het tweehonderd-
jarige bestaan van België uit het 
oogpunt van het museale project en 
de met de verschillende stakehol-
ders geplande werkzaamheden? 
Zijn er nog andere sites van het WHI 
bij betrokken? Wat is de stand van 
zaken van de in samenwerking met 
de Regie uitgevoerde werken en 
wat is het tijdpad ervan?  
 

10.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lacroix, le WHI 

participe aux travaux de rénovation du Cinquantenaire et est, du reste, 
membre observateur du conseil d'administration ainsi que membre de 
plein droit de l'assemblée générale de l'ASBL Horizon 50-200.  
 
À ce jour, les besoins du WHI dans le cadre des aménagements et 
travaux ont été exprimés auprès de l'ASBL et font l'objet de discussions 
plus générales avec tous les partenaires associés au projet. Le MRA 
est le seul site du WHI à être concerné. Nonobstant quelques 
désagréments en rapport avec la conduite de certains travaux en cours, 
la collaboration entre le WHI et la Régie des Bâtiments se révèle 
généralement fructueuse. Cette dernière travaille sur les toits du musée 
et devrait bientôt s'attaquer aux façades.   
 
Cependant, pour la rénovation en profondeur du site, une étude doit 
encore être produite.  
 

10.02 Minister Ludivine Dedonder: 

Het WHI werkt mee aan de 
renovatie van het Jubelpark en is lid 
van de vzw Horizon 50-200. Het 
WHI heeft de vzw meegedeeld 
welke werken het nodig acht. Een 
en ander wordt met alle bij het 
project betrokken partners bespro-
ken. Het Legermuseum is de enige 
betrokken site van het WHI. De 
samenwerking tussen het WHI en 
de Regie der Gebouwen is 
succesvol. De Regie werkt aan de 
daken en gevels van het museum. 
 
Voor de renovatie ten gronde van 
de site moet er nog een studie 
uitgevoerd worden.  
 

10.03  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour les éléments de réponse apportés. Je suis rassuré de savoir que 
le War Heritage Institute s’implique du mieux qu’il peut, en tout cas en 
ce qui concerne le bâtiment, avec la Régie des Bâtiments. La rénovation 
en profondeur fait encore l’objet d’études complémentaires, le tout à 
travers l’objectif et l’ASBL Horizon 50-200 via une discussion globale 
qui n’est toujours pas finalisée. Je reviendrai prochainement pour voir 
comment ce dossier évolue de manière aussi positive que vous l’avez 
évoqué. 
 

10.03  Christophe Lacroix (PS): 

Het stelt me gerust dat de WHI en 
de Regie der Gebouwen bij de 
restauratie betrokken zijn. Ik zal dit 
dossier blijven opvolgen.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Kris Verduyckt aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De bewaking van de kerncentrales 

in Doel" (55036724C) 

11 Question de Kris Verduyckt à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La surveillance des centrales 

nucléaires à Doel" (55036724C) 
 



CRIV 55 COM 1087 17/05/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

25 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar 

de schriftelijke voorbereiding van mijn vraag. 
 
Geachte mevrouw de minister, 
 
Na eerdere uitspraken van de Antwerpse burgemeester over de inzet 
van het leger in de drugsoorlog in Antwerpen, kiest men daar nu toch 
voor een versterking door 60-tal agenten van de federale politie in te 
zetten. Zij zullen de Antwerpse havenpolitie versterken en daarvoor een 
doorgedreven training krijgen. Wat andermaal bewijst dat elke 
veiligheidsjob haar eigen specifiteiten heeft en de roep om defensie 
hiervoor in te schakelen niet evident is. 
 
Hierdoor komt de bewaking van de kerncentrale opnieuw in handen van 
defensie. In de media is er sprake van enkele maanden en zegt uw 
collega, mevrouw Verlinden, dat het een tijdelijke maatregel is. 
 
Onze fractie is van mening dat defensie een belangrijke rol te spelen 
heeft als het gaat over hulp aan de natie. Dit soort taken valt daar 
moeilijker mee te rijmen. Daarom heb ik toch enkele vragen voor u: 
 
1) Welke militairen zullen voor deze taak worden ingezet? Heeft dit 
gevolgen voor de operationaliteit van hun eenheid? 
 
2) Welke afspraken werden er concreet gemaakt? Op welke manier 
wordt voorkomen dat een tijdelijke maatregel uitgroeit tot een 
langdurige opdracht? 
 

11.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Après les propos tenus par le 
bourgmestre d'Anvers concernant 
le déploiement de l'armée dans le 
cadre de la guerre de la drogue à 
Anvers, une soixantaine d'agents 
de la police fédérale vont prêter 
main-forte à la police portuaire 
anversoise. De ce fait, la surveillan-
ce de la centrale nucléaire est de 
nouveau entre les mains de la 
Défense.  
 
Quels militaires seront affectés à 
cette tâche? Quel est l'impact de 
cette affectation sur leur unité? 
Quels accords concrets ont été 
pris? Comment évitera-t-on que 
cette mission se prolonge?  
 

11.02 Minister Ludivine Dedonder: De beveiliging van de 

kerncentrales in Doel wordt in een eerste fase opgenomen door Force 
Protection-elementen van de Luchtcomponent. Nadien wordt deze 
opdracht volgens een beurtrol overgenomen door de Landcomponent. 
De uitvoering van deze opdracht heeft uiteraard een invloed op de 
training van de betrokken eenheden, maar geen directe operationele 
impact. 
 
De ministerraad heeft in navolging van een akkoord binnen de kern op 
28 april beslist dat Defensie deze opdracht tot 31 december 2023 zal 
overnemen van de Directie beveiliging van de federale politie om zo op 
korte termijn capaciteit vrij te maken binnen deze dienst. In geval van 
problemen is het aan de federale politie om zo snel mogelijk 
versterkingen naar het militaire detachement te sturen. In oktober 2023 
kan een nieuwe analyse worden gemaakt van de eventuele verlenging 
van deze missie in 2024 op basis van de tekorten die dan nog zouden 
bestaan binnen de DAB.  
 
Aangezien Defensie haar engagementen per kalenderjaar plant, 
verbindt ze er zich dus op dit moment toe om de opdracht tot en met 
31 december 2023 uit te voeren. De potentiële verlenging van de missie 
in Doel vereist een nieuw politiek overleg en desgevallend een nieuwe 
beslissing van de ministerraad. 
 

11.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: La sécurisation des centra-
les nucléaires de Doel sera assurée 
dans un premier temps par la 
Composante Air, ensuite par la 
Composante Terre. Une tournante 
sera instaurée. La mission a une 
influence sur l'entraînement des 
unités concernées, mais elle n'a pas 
d'incidence opérationnelle directe. 
Le gouvernement a décidé que la 
Défense prendrait la relève de la 
Direction de la sécurisation de la 
police fédérale jusqu'au 31 décem-
bre 2023, afin que l'on puisse libérer 
une capacité dans les plus brefs 
délais. En cas de problèmes, la 
police fédérale doit envoyer le plus 
rapidement possible des renforts au 
détachement militaire. En octobre 
2023, on pourra soumettre la 
prolongation éventuelle de cette 
mission à une nouvelle analyse, ce 
qui nécessitera une nouvelle 
concertation politique et, le cas 
échéant, une nouvelle décision du 
Conseil des ministres.  
 

11.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, we steunen u in 

uw plannen. ‘Hulp aan de natie’ is een van uw prioriteiten, maar dit valt 
daar volgens mij niet onder. Iedere veiligheidsjob heeft zijn specifieke 
taken en opleidingen en het is niet omdat er problemen zijn in een 

11.03  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Nous soutenons les projets de la 
ministre. Cette mission ne s'assimi-
le toutefois pas à une aide à la 
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bepaalde veiligheidssector dat Defensie deze problemen moet 
oplossen. 
 
U zegt dat er in oktober een analyse zal plaatsvinden en dat de opdracht 
in principe eind december stopt. Ik zal dat kritisch opvolgen en u weet 
nu hoe wij dat zien. 
 

nation. Nous réserverons un suivi 
critique à l'analyse prévue en 
octobre 2023.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De premie voor de loadmasters" 

(55036729C) 

12 Question de Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La prime pour les loadmasters" 

(55036729C) 
 

12.01  Theo Francken (N-VA): Mevrouw de minister, toen beslist werd 

om het contract inzake de A321 te beëindigen, kreeg het personeel van 
het 21ste Squadron drie keuzes voorgesteld: overstappen naar de 
A400M, de Falcon 7X of de MRTT. Schijnbaar werd toen de belofte 
gemaakt aan het personeel dat die keuze hen niet financieel zou treffen 
en dat de loadmasters, die nu andere functies zouden vervullen, hun 
premies zouden behouden. Dat blijkt echter niet het geval te zijn met 
soms loonverlies van 10 % tot gevolg, wat uiteraard kwaad bloed zet bij 
degenen die de overstap moesten maken. 
 
Kunt u bevestigen dat er een belofte werd gemaakt aan het personeel 
dat het de overstap zou kunnen maken met behoud van premie?  
 
Zo ja, kunt u bevestigen dat het personeel van het 21ste Squadron zijn 
premies inderdaad behield? Indien dat niet het geval was, waarom 
kwam Defensie terug op haar beslissing? 
 
Zo nee, waarop baseren de voormalige loadmasters hun claim dat zij 
konden overschakelen met behoud van premie? Is Defensie bereid om 
ze daarin nog tegemoet te komen? 
 

12.01  Theo Francken (N-VA): 

Lorsqu'il a été décidé de mettre fin 
au contrat concernant l'A321, le 
personnel du 21e Escadron a eu le 
choix entre trois options: passer à 
l'A400M, au Falcon 7X ou au MRTT. 
Contrairement à ce qui a été affirmé 
initialement, certains membres du 
personnel subissent ainsi une perte 
de salaire pouvant aller jusqu'à 
10 %. 
 
A-t-on promis au personnel, à 
l'époque, qu'il pouvait effectuer ce 
passage avec maintien des primes? 
Le personnel du 21e Escadron a-t-il 
effectivement conservé ses primes? 
Dans la négative, pourquoi la 
Défense est-elle revenue sur sa 
décision? Sinon, sur quoi la revendi-
cation des anciens loadmasters est-
elle fondée? Va-t-on procéder à une 
rectification?  
 

12.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Francken, het gebrevet-

teerd varend personeel ontvangt een luchtvaarttoelage, een 
kwalificatietoelage en een loopbaantoelage. Het gecertificeerd varend 
personeel ontvangt enkel een luchtvaarttoelage. 
 
Eind 2020 kwam er een einde aan het gebruik van de Airbus A321 bij 
Defensie. In juni 2021 werden aan de 13 resterende onderofficieren die 
de functie loadmaster-steward uitoefenden als gebrevetteerd varend 
personeel, drie mogelijkheden aangeboden: ten eerste, overgaan naar 
het gebrevetteerd varend personeel als loadmaster A400M of als air 
refueling operator MRTT, ten tweede, overgaan naar het Load Control 
Office 15de Wing als loadmaster gedurende een transitieperiode van 
maximaal vier jaar maar niet vliegend op Falcon 7X, en, ten derde, 
overgaan naar gecertificeerd varend personeel als steward Falcon 7X 
of cabin attendant MRTT. 
 
De financiële gevolgen van de drie verschillende opties werden in detail 
gebriefd door de voormalige commandant van de vlieggroep 15de 
Wing, na nauw overleg met de Algemene Directie Human Resources. 
Van de resterende 13 onderofficieren schakelden 8 van hen over van 
gebrevetteerd varend naar gecertificeerd varend personeel op Falcon 

12.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le personnel navigant 
breveté reçoit une allocation 
aéronautique, une allocation de 
qualification et une allocation de 
carrière. Le personnel navigant 
certifié reçoit uniquement une 
allocation aéronautique. Il a été mis 
fin à l'utilisation de l'Airbus 321 fin 
2020. En juin 2021, les 13 sous-
officiers restants qui exerçaient la 
fonction de loadmaster-steward en 
tant que personnel navigant breveté 
se sont vu proposer trois 
possibilités: un transfert vers le 
personnel navigant breveté comme 
loadmaster A400M ou comme air 
refueling operator MRTT; un 
transfert vers le Load Control Office 
15e Wing comme loadmaster 
pendant une période transitoire d'au 
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7X en op MRTT in de functie van steward. Twee van hen besloten 
loadmaster te worden op A400M en drie van hen besloten niet meer te 
zullen vliegen. Zij zijn overgegaan naar het niet-organiek, gebrevetteerd 
varend personeel. De 10 eerste onderofficieren hebben dus de premies 
behouden. Na de overgang van gebrevetteerd varend personeel naar 
gecertificeerd varend personeel hebben sommigen evenwel de premies 
gekregen die aan die categorie van varend personeel zijn verbonden. 
De drie onderofficieren die ervoor hebben gekozen om niet meer te 
vliegen, zullen hun premies blijven behouden voor een transitieperiode 
van vier jaar. 
 

maximum 4 ans, mais sans voler 
sur Falcon 7X; un transfert vers le 
personnel navigant certifié comme 
steward Falcon 7X ou comme cabin 
attendant MRTT.  
 
Les conséquences financières des 
trois différentes options ont été 
expliquées en détail. Sur les treize 
sous-officiers, huit sont passés du 
personnel navigant breveté au 
personnel navigant certifié sur le 
Falcon 7X et sur le MRTT en tant 
que stewards. Deux ont décidé de 
devenir chef de soute sur l'A400M et 
trois ont décidé de ne plus voler. Ils 
ont été transférés vers le personnel 
navigant breveté, non organique. 
Les dix premiers sous-officiers ont 
donc conservé leurs primes. Après 
être passés du personnel navigant 
breveté au personnel navigant 
certifié, certains ont bénéficié des 
primes correspondantes du 
personnel navigant. Les trois sous-
officiers qui ont choisi de ne plus 
voler continueront à percevoir leurs 
primes durant une période 
transitoire de quatre ans.  
 

12.03  Theo Francken (N-VA): Het antwoord is nogal technisch, ik zal 

het nog eens rustig lezen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De marinefuseliers" 

(55036725C) 

13 Question de Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les fusiliers marins" (55036725C) 

 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, op 

verschillende fora van de marine lezen wij dat er in Oostende op 28 juni 
een ceremonie zou doorgaan waarmee de nieuwe eenheid van het 
leger boven de doopvont zal worden gehouden, namelijk de 
marinefuseliers. Deze eenheid zou zowel een actieve pijler als een 
reservepijler hebben. Dat is interessant, vandaar mijn concrete vragen.  
 
Wat betekent dit voor de operationaliteit? Kunt u aangeven wat de 
missie is van deze eenheid? Wat is de voorziene getalsterkte? Tegen 
wanneer zal deze eenheid operationeel zijn? 
 
Zal deze eenheid geschoeid zijn op de leest van de infanterie-eenheden 
van de Landcomponent of zal zij een eigen structuur krijgen? Kunt u de 
commandostructuur van deze eenheid beschrijven? Onder wiens 
verantwoordelijkheid en aansturing valt zij? 
 
Welke overeenstemming werd al bereikt met Nederland over een 
eventuele gemeenschappelijke training, commando en operaties? 
 
Waar zal deze eenheid geïnstalleerd worden? In welke havens of op 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): 

Le 28 juin 2023, une nouvelle unité, 
les fusiliers marins, sera créée.  
 
Quelle est la mission de cette unité? 
De combien d'effectifs sera-t-elle 
composée? Quand l'unité sera-t-
elle opérationnelle? Quelle est la 
structure de commandement? Une 
formation et un commandement 
conjoints avec les Pays-Bas sont-ils 
prévus? Où l'unité sera-t-elle basée 
et où opérera-t-elle?  
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welke sites zal zij actief zijn? Welke voorbereidingen lopen er? Wij 
hoorden het gerucht dat deze eenheid mogelijks zou worden onder-
gebracht in Charleroi. Kunt u dat bevestigen? Wat is de ratio achter die 
beslissing? Dat zou immers enigszins merkwaardig zijn. 
 
Hoeveel Franstalige manschappen wenst u te rekruteren? Verwacht u 
dat de grotere tweetaligheid in de eenheden een uitdaging kan 
betekenen binnen de BeNeSam? 
 

13.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Buysrogge, het STAR-

plan voorziet in de oprichting van een expeditionaire haven-
beschermingscapaciteit. Deze nieuwe capaciteit kan een belangrijke 
bijdrage bieden aan de maritieme inzet, zowel in het kader van de 
collectieve verdediging als op het vlak van de collectieve veiligheid, 
zowel tijdens buitenlandse operaties als in onze eigen havens. 
 
De nog op te richten eenheid marinefuseliers zal verantwoordelijk zijn 
voor het domein havenbescherming. Hieronder verstaat men enerzijds 
de bescherming vanop zee van een haven of van een schip onderweg 
naar of afgemeerd in een haven, en anderzijds de bescherming 
georganiseerd vanop het land. 
 
Deze capaciteit is nog in ontwikkeling. De eenheid zou idealiter bestaan 
uit ongeveer 230 militairen, zowel actief personeel als een 
reservekader. 
 
Intussen hebben de eerste kaderleden van deze toekomstige capaciteit 
eind februari 2023 hun eindproeven afgelegd. 
 
De structuur en de organisatie van de marinefuseliers zijn op dit 
moment nog niet definitief bepaald. Het is ook nog te vroeg om te 
spreken van een eventuele samenwerking met Nederland. Er zal te 
gepasten tijde onderzocht worden of synergieën met partners mogelijk 
zijn. 
 
Voor de installatie van de toekomstige eenheid wordt conceptueel naar 
een geografische spreiding gekeken. 
 

13.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le plan STAR prévoit la 
création d'une capacité de protec-
tion portuaire qui pourra être 
déployée tant dans le cadre 
d'opérations à l'étranger que dans 
nos propres ports. Cette capacité 
est encore en cours de développe-
ment. Idéalement, l'unité serait 
composée d'environ 230 militaires.  
 
Les premiers cadres ont présenté 
leurs épreuves finales fin février 
2023. La structure et l'organisation 
doivent encore être finalisées. Il est 
trop tôt pour parler de la coopération 
avec les Pays-Bas.  
 

13.03  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het antwoord, dat vrij concreet was wat betreft de doelstelling en het 
aantal mensen dat er zou werken. Wij willen de havenbeschermings-
capaciteit opschroeven. Ik ga er dus van uit dat dit dan toch in de buurt 
van de havens gerealiseerd zal moeten worden. U ontkent niet dat er 
mogelijk aan de kazerne in Charleroi wordt gedacht om een deel van 
die nieuw op te richten component te huisvesten. Sta mij toe om het 
toch enigszins merkwaardig te vinden om een dergelijke capaciteit net 
daar te huisvesten. Zou het niet logischer zijn om ze in de buurt van een 
haven onder te brengen? Ik heb alleszins geen duidelijkheid gekregen 
over die spreiding. 
 
Ik wil u ook oproepen om de synergie met Nederland verder uit te 
werken. U zegt dat ze op dit moment nog niet concreet is en ik heb daar 
begrip voor, maar ik stel voor dat dit wordt aangepakt, om ook dat 
onderdeel operationeel te krijgen. 
 

13.03  Peter Buysrogge (N-VA): Il 

serait logique que cette unité soit 
stationnée à proximité des ports, 
mais, selon certaines rumeurs, la 
caserne de Charleroi serait envisa-
gée. C'est pour le moins curieux. La 
coopération avec les Pays-Bas doit 
être examinée de plus près avant 
que la nouvelle unité soit 
opérationnelle.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "SCAF/Tempest" (55036727C) 

14 Question de Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le choix entre le Tempest et le 



CRIV 55 COM 1087 17/05/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

29 

SCAF" (55036727C) 
 

14.01  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, al meermaals 

hebben we gesproken over het vliegtuig van de zesde generatie. Al 
jaren beklemtonen we dat er naar onze mening een objectieve afweging 
moet worden gemaakt tussen de verschillende te onderzoeken pistes 
bij de Europese projecten. Tempest of SCAF zijn naar onze mening 
evenwaardig. Het komt er vooral op aan om technisch en strategisch te 
redeneren, om een keuze te maken en ons aan te sluiten bij een van 
beide projecten. Ik heb al benadrukt dat dit op een objectieve basis moet 
gebeuren. 
 
In het verleden hebben we al opgemerkt dat blijkbaar uitgegaan wordt 
van het gegeven dat er al een keuze gemaakt is, maar u hebt dat altijd 
ontkend. Over twee weken brengt onze commissie voor Landsverde-
diging een bezoek aan Airbus, waar het SCAF-dossier mogelijk ook ter 
sprake komt. 
 
Mevrouw de minister, blijft u bij uw eerder uitgesproken ambitie om voor 
de zomer van 2023 – daar zijn we al bijna – al een sturende beslissing 
te nemen in dit dossier? Welk tijdskader hanteert u concreet? 
 
Welke concrete contacten en ontmoetingen hebt u in de afgelopen 
maanden gehad, zowel rond het SCAF-dossier als rond het Tempest-
dossier? 
 
Klopt het gerucht dat we hebben opgevangen dat er onderhandelingen 
lopen om het statuut van observator te kunnen verkrijgen binnen het 
SCAF-project en dat u overweegt om daarover in Le Bourget, tijdens de 
meeting op 21 juni, een aankondiging te doen? 
 
Wat is tot nu toe de betrokkenheid en het advies van de studiegroep die 
werd opgericht onder de DIRS? 
 
Hoe wordt het Parlement betrokken? Zult u het rapport van die studie-
groep voorleggen? Welke rol voor het Parlement ziet u weggelegd in de 
verdere besluitvorming? 
 

14.01  Peter Buysrogge (N-VA): 

La ministre a-t-elle toujours l'ambi-
tion de prendre avant l'été 2023 une 
décision dans le dossier de l'avion 
de sixième génération et de 
trancher s'il s'agira du programme 
Tempest ou du programme SCAF? 
Quels contacts a-t-elle eus à ce 
sujet au cours des derniers mois? 
Est-il exact que des négociations 
sont en cours en vue d'obtenir le 
statut d'observateur au sein du 
projet SCAF? Dans quelle mesure 
le groupe d'étude qui a été créé y 
est-il associé? Comment le 
Parlement y sera-t-il associé?  
 

14.02 Minister Ludivine Dedonder: Mijnheer Buysrogge, het 

vooropgestelde tijdskader aangaande het project New Generation 
Combat Aircraft is onveranderd. Er worden regelmatig contacten gelegd 
met de industrie, onder andere om na te gaan wat de industrie verwacht 
van dergelijk project. Er werden door het Koninklijk Hoger Instituut voor 
Defensie vergaderingen georganiseerd om te peilen in welke domeinen 
en met welke technologie de industrie aan een eventueel project voor 
een toekomstige capaciteit zou kunnen bijdragen. De activiteiten van de 
studiegroep lopen nog. De analyse wordt verwacht begin juni. De 
resultaten van deze studiegroep zullen nadien bekendgemaakt worden.  
 
Hoe dan ook, de beslissing die uit dit dossier zal voortvloeien, zal het 
resultaat zijn van rijp beraad, dat zal weergeven wat ik steeds heb 
verdedigd sinds ik de leiding van dit departement heb overgenomen, 
namelijk meer Europese samenwerking en integratie, zowel inzake 
capaciteit als inzake operaties. Het is trouwens geen geheim dat ik 
voorstander ben van een sterke Europese pijler binnen de NAVO. Via 
het STAR-plan verbindt Defensie zich ertoe om haar engagement voor 
een doeltreffende Europese defensie voort te zetten en te versterken, 
om zo bij te dragen aan een hechte Europese strategie en autonomie. 
Bovendien, zoals u weet is de aanpak die wij binnen Defensie moeten 
volgen en die ik verder wil ontwikkelen, een triple-helixaanpak, een 

14.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le délai pour la mise en 
place du projet d'avions de chasse 
à réaction dits de "sixième généra-
tion" inchangé. Des contacts ont lieu 
régulièrement avec l'industrie. Les 
activités du groupe d'étude ne sont 
pas encore terminées. Nous atten-
dons une analyse pour début juin. 
 
En tout état de cause, la décision 
s'inscrira dans la vision d'une 
coopération et d'une intégration 
européennes accrues, du partena-
riat entre la Défense, l'industrie et le 
monde universitaire et du dévelop-
pement de capacités et d'investis-
sements futurs dans des niches 
prioritaires, afin que la Défense 
devienne un acteur important en 
matière d'innovation, de recherche 
et de développement, qui offre des 
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gecombineerd partnerschap tussen Defensie, de industrie en de 
academische wereld. Ik wil van Defensie een echte speler maken op 
het vlak van innovatie, onderzoek en ontwikkeling, met name in de 
ontwikkeling van toekomstige capaciteiten en investeringen in prioritaire 
niches. 
 
Dit biedt ook kansen voor Europese en Belgische bedrijven. Deze 
manier van aanpak met Europese partners, door samen programma’s 
aan te kopen en te ontwikkelen, zal zorgen voor een betere 
interoperabiliteit tussen onze componenten en een hoog rendement op 
investering voor de Belgische en Europese industriële sector. 
 

possibilités aux entreprises euro-
péennes et belges.  
 

14.03  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, u hebt niet 

geantwoord op mijn vraag of het klopt dat er onderhandelingen lopen 
voor het statuut als observator binnen het SCAF-project. U hebt ook niet 
geantwoord of er een aankondiging zou volgen in Le Bourget. 
 
Telkens ik over de keuze tussen SCAF en Tempest een vraag stel, 
onderstreept u dat, wat u betreft, de focus moet liggen op de Europese 
samenwerking. Wat betekent dat echter? In beide projecten zitten 
Europese partners. Hoe moet ik uw uitspraak lezen? Betekent het dat 
u daar al een weging en een keuze hebt gemaakt? Wat is de 
consequentie van telkens de nadruk te leggen op het feit dat we hier 
moeten spreken over een Europese pijler binnen de NAVO, over de 
versterkte Europese samenwerking? In beide projecten zitten 
waardevolle Europese partners. Ik weet dus niet hoe ik die uitspraak 
moet lezen. Als ik die interpreteer als heeft u al een keuze gemaakt voor 
het SCAF-programma, zoals de CHOD begin dit jaar al insinueerde in 
publieke uitspraken daarover, ontkent noch bevestigt u dat. Het is wel 
bijzonder lastig om dan te weten waar we aan toe zijn. 
 
Welke boodschap moet de commissie binnen twee weken brengen als 
we aan tafel zitten met Airbus? Moeten we zeggen dat alles nog op tafel 
ligt, dat beide pistes op een even waardevolle manier worden 
onderzocht? Moeten we zeggen dat de minister impliciet al een keuze 
heeft gemaakt en dat er gewerkt zal worden op de SCAF-piste? Ik weet 
het niet. Het creëert heel wat onduidelijkheid. 
 
Wat ons betreft moeten beide pistes op een waardevolle manier 
onderzocht worden. 
 

14.03  Peter Buysrogge (N-VA): 

La ministre n'a pas répondu à ma 
question concernant les négocia-
tions sur le statut d'observateur 
dans le cadre du projet SCAF. Que 
signifie l'accent placé sur la 
coopération européenne, étant 
donné que tant le SCAF que 
Tempest comptent des partenaires 
européens? 
 
Un choix a-t-il déjà été opéré? Quel 
message devons-nous transmettre 
à Airbus? Cela crée beaucoup 
d'ambiguïté. Les deux possibilités 
doivent être explorées et le nœud 
gordien doit être tranché.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

15 Vraag van Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het helikopterplan" (55036735C) 

15 Question de Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le projet relatif aux hélicoptères" 

(55036735C) 
 

15.01  Peter Buysrogge (N-VA): Ik verwijs naar de schriftelijke versie 

van mijn ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister,Duitsland zou tot 60 Chinook CH-47F helikopters 
bestellen om haar verouderde vloot van Sikorsky CH-53 G's te 
vervangen, het land zou daarvoor ook kijken naar partnerlanden om de 
order te vervolledigen en daarbij komt ook België in het vizier, gelet de 
eerdere deal rond de LUH samen met België en Luxemburg. 
 
Vandaar mijn vragen aan de minister: 
 
Kan de minister bevestigen dat we met Duitsland in gesprek zijn 

15.01  Peter Buysrogge (N-VA): 

L'Allemagne commanderait jusqu'à 
60 hélicoptères Chinook CH-47F 
pour remplacer ses Sikorsky CH-
53 G obsolètes et rechercherait des 
pays partenaires pour compléter la 
commande.  
 
Sommes-nous actuellement en 
discussion avec l'Allemagne à ce 
sujet? À cet égard, le remplacement 
prévu du Tactical Transport 
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momenteel om ook voor de zware helikopters een partnerschap aan te 
gaan?  
Kan de minister bevestigen dat met oog op de participatie aan de Duitse 
aankoop de ingeplande vervanging van de TTH vervroegd wordt en dat 
al volgend jaar een bestelling wordt geplaatst? 
Over hoeveel toestellen zou het nu concreet gaan en met welke 
tijdshorizon voor aankoop en operationaliteit? 
Welke gevolgen zal dit hebben het NH-90 NFH programma waar voor 
2028 een beslissing genomen moet worden of we al dan niet 
participeren in de software 3-upgrade? 
Moet de regering niet dringend naar de vervanging van alle NH-90-
helikopters kijken, nu met het vertrek van Frankrijk uit het programma 
en Duitsland aan de exit, het hele project op zijn einde lijkt te lopen? 
 

Helicopter (TTH) sera-t-il avancé, et 
une commande sera-t-elle passée 
dès l'année prochaine? De combien 
d'appareils s'agirait-il concrètement 
et sur quel délai faudrait-il compter 
pour l'achat et la mise en service? 
Quelles seront les conséquences 
pour le programme NH-90 NATO 
Frigate Helicopter pour lequel une 
décision doit être prise d'ici à 2028? 
Le gouvernement ne doit-il pas 
examiner d'urgence le remplace-
ment de tous les hélicoptères NH-
90?  
 

15.02 Minister Ludivine Dedonder: Het STAR-plan voorziet in de 

aankoop van een vloot van acht tot tien heavy transport helicopters. 
Momenteel is de analyse lopende. De militaire prospectie in die markt 
is bijgevolg nog niet begonnen. Er is momenteel geen specifiek contact 
tussen de defensiestaf en het Duitse leger over het Heavy Transport 
Helicopterprogramma. Op basis van het resultaat van de analyse zullen 
mogelijke partnerschappen onderzocht worden. 
 
Het STAR-plan voorziet in de vervanging van de tactictal transport 
helicopters via de aankoop van de nieuwe vloot van vijftien LUH’s en in 
de voortzetting van de NATO Frigate Helicoptervloot. Bijgevolg zal de 
NATO Frigate Helicopter worden onderworpen aan de upgradesoftware 
release 3, zoals bepaald in de militaire programmeringswet.  
 
Ik beschik momenteel niet over informatie waaruit zou blijken dat 
Frankrijk en Duitsland het programma zouden willen verlaten. 
 

15.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: Le plan STAR prévoit 
l'achat d'une flotte de huit à dix 
Heavy Transport Helicopters (HTH). 
L'analyse étant en cours, la 
prospection militaire n'a pas encore 
commencé. Il n'y a actuellement 
aucun contact entre l'état-major de 
la Défense et l'armée allemande au 
sujet du programme HTH. Sur la 
base de l'analyse, d'éventuels 
partenariats seront étudiés. Le plan 
STAR prévoit le remplacement des 
TTH par l'acquisition de la nouvelle 
flotte de 15 Light Utility Helicopters 
(LUH) et la continuation de la flotte 
de NATO Frigate Helicopters 
(NFH). Par conséquent, cette flotte 
NFH recevra la version 3 du logiciel 
de mise à niveau, comme le prévoit 
la loi de programmation militaire. Je 
ne dispose actuellement d'aucune 
information suggérant que la France 
et l'Allemagne souhaiteraient quitter 
le programme.  
 

15.03  Peter Buysrogge (N-VA): De Duitse piste moet mijns inziens 

inderdaad verder worden geëxploreerd.  
 
Ik neem nota van uw uitspraak over Frankrijk en Duitsland.  
 
We moeten over afzienbare tijd grondig van gedachten wisselen over 
de vraag of het nog zinvol is om helikopters op fregatten in te zetten. 
Daar komen we later zeker nog op terug. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 12.21 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 12 h 21. 
 
  

 


